
ACTE  PLE ORDINARI  
DATA  18 DE DESEMBRE DE 2007 
HORA  9  DEL VESPRE  

  
ORDRE DEL DIA PRESIDENT: L’Il�lm. Alcalde 

Ignasi Giménez Renom 

- Antònia Pérez Ballonga. 
- Aleix Canalís Alsina. 
- José Eduardo González Navas. 
- Jordi Carcolé García. 
- Óscar Lomas Cortés. 
- Josefa Martínez Romero. 
- Glòria Massagué Casals. 
- Joan Creus Oliveras. 
- Mercè Giménez Renom. 
- Gemma Perich Vidal 
- Mercè Vallès Corominas.  
- Mercé Carbonés Hernández 
- Lluís Manuel López Alarcón  
- José Antonio López Espinola 
- Jordi Roman Clusella 
 - Gemma Ubasart González   
 - Francisco Centeno López 
 -  Jordi Permanyer Bellmunt 
- Oriol Papell Torres 
-  
- Juli Boadella Vergés 
  Secretari  

  
  1.- Aprovació, si s’escau, de l’esborrany de  
       l’acta de la sessió anterior.  
 
  2.- Donar compte dels Decrets de l’Alcaldia i  
       dels acords de la Junta de Govern 
    
  3.- Pressupost municipal i plantilla de personal  
        per al 2008 
   
  4.- Reglament taula de mobilitat 
 
  5.- Pla d’Igualtat 
 
  6.- Proposta sobre creació Consell Local per les  
       persones amb discapacitat 
 
  7.- Proposta  
 
  8.- Assumptes sobrevinguts 
 
  9.- Suggeriments i preguntes 

- José Manuel Fernàndez  
   Interventor acctal   
______________________________ 
   EXCUSA L’ASSISTÈNCIA 
- Montserrat Gatell Pérez       

 
Vist que els reunits formen la majoria legal de membres que legalment constitueixen 
l’Ajuntament Ple, el Sr. President declara obert l'acte i s'entra a l'examen dels assumptes 
inclosos en l'ordre del dia. 
 

1.- APROVACIÓ, SI ESCAU, DE L’ESBORRANY DE L’ACTA DE LA SESSIÓ  
     ANTERIOR  

    
 Els regidors es donen per assabentats del contingut de l’acta 
VOTACIÓ: FOREN APROVADES PER UNANIMITAT 

 
2.- DECRETS DE L’ALCALDIA I ACORDS DE LA JUNTA DE GOVERN  
     LOCAL. 
 

Es dona compte al Ple del Decret núm. 979 del dia 21 de novembre al 1015 del dia 12 de 
desembre de 2007. Es dona compta també dels acords de la Junta de Govern Local adoptats 
en sessions del dia 26 de novembre, 3 i 10 de desembre de 2007. 
La Corporació es donà per assabentada 
 

3.- PRESSUPOST MUNICIPAL I PLANTILLA DE PERSONAL PER AL 2008 



ATÈS l'article 149 de la Llei 39/88, de 28 de desembre, Reguladora de les Hisendes Locals, i 
l'article 18 del Reial Decret 500/90, de 20 d'abril, que desenvolupa el capítol primer del Títol 
sisè de la Llei 39/88, de 28 de desembre, i una vegada acomplerts els requisits legals que hi 
resulten, amb la realització dels documents necessaris i els informes preceptius. 
ATÈS que els articles 90 de la Llei 7/1995, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local, 126 i 127 del Reial Decret legislatiu 871/1986, de 18 d’abril, determinen que les 
Corporacions locals aprovaran anyalment en ocasió del pressupost, la plantilla de personal que 
comprendrà tots els llocs de treballs degudament classificats, reservats a funcionaris i a 
personal laboral i eventual i que els articles 126 i 127 del Reial Decret Legislatiu 781/1986, de 
18 d’abril, contenen els principis informadors per a l’elaboració de les Plantilles així com el 
procediment per a la seva aprovació. 
Es presenta al Ple de la Corporació el Pressupost General únic per a l'exercici del 2008, la plantilla 
de la Corporació i les bases d'execució, per tal que, segons el procediment legal, siguin aprovats, 
segons els següents 
ACORDS:  
PRIMER.- Aprovar inicialment el Pressupost general per a l'exercici de l’any 2008, amb una 
previsió d'ingressos i de despeses de 33.846.200,00 €(TRENTA-TRES MILIONS VUIT-CENTS 
QUARANTA-SIS MIL DOS-CENTS euros) , que desglossat per capítols ofereix el següent detall: 
DESPESES 

CAPÍTOL CONCEPTE IMPORT 

   a) Operacions corrents 

1 DESPESES DE PERSONAL 9.052.550,00

2 COMPRA DE BÉNS I SERVEIS 11.417,050,00

3 INTERESSOS  859.790,00

4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 1.220.400,00

 b) Operacions de capital 
6 INVERSIONS 9.156.200,00

7 TRANSFERÈNCIES 120.000,00

9 VARIACIÓ DE PASSIUS FINANCERS 2.020,210,00

  TOTAL PRESSUPOST 33.846.200,00

INGRESSOS 
 
CAPÍTOL CONCEPTE IMPORT 

   a) Operacions corrents   
1 IMPOSTOS DIRECTES 9.905.000,00
2 IMPOSTOS INDIRECTES 1.300.000,00
3 TAXES I ALTRES IMPOSTOS 5.525.500,00
4 TRANSFERÈNCIES CORRENTS 7.804.500,00
5 INGRESSOS PATRIMONIALS 335.000,00
 b) Operacions de capital 
6 ALIENACIÓ D’INVERSIONS 180.000,00
7 TRANSFERÈNCIES DE CAPITAL 6.776.000,00
9 PASSIUS FINANCERS 2.020.200,00

  TOTAL PRESSUPOST 33.846.200,00

      
SEGON.- Aprovar, juntament, les Bases d'execució de l’indicat pressupost, així com les 
modificacions del pla quadriennal d’inversions. 
TERCER.- Aprovar la plantilla de personal d’aquest Ajuntament per a l’any 2008 que es conté en 
la documentació annexa a aquest dictamen i que forma part del mateix, comprenent el detall 
d’aquesta plantilla, els següents apartats: 

A) Places de funcionaris de carrera, classificades en escales i sots-escales. 



B) Plaça de funcionari de caire eventual. 
C) Llocs de treball subjectes a la legislació laboral. 

QUART.- Exposar-ho al públic durant quinze dies hàbils a l'efecte que els interessats puguin 
examinar-lo i formular-hi les al�legacions que tinguin per convenients davant del Ple de 
l'Ajuntament. En el cas que no es presenti cap en aquest termini es considerarà aprovat 
definitivament sense necessitat de nou pronunciament. En aquest cas exposar-ho al públic de 
forma definitiva amb el resum per capítols, juntament amb la plantilla de personal de la 
Corporació i trametre còpia del pressupost i de la plantilla a l’Administració de l’estat i a la 
Generalitat de Catalunya. 
Pren la paraula el Sr. Alcalde dient que avui celebrem un dels plens més importants de l’any: 
el ple de pressupostos. Aquest és la principal eina que té l’equip de govern per dur a terme 
l’acció de govern. En aquest document ple de xifres és on visualitza quin és el Castellar que 
tindrem l’any vinent, el 2008, quines actuacions es duran a terme, quines es prioritzaran i 
quines quedaran en segon terme. Les idees, les voluntats i els pronunciaments de l’equip de 
govern s’han de contrastar a través de les partides que formen part del pressupost municipal. 
Una de les novetats d’aquests primers pressupostos que ha confeccionat l’actual equip de 
govern és l’adaptació a l’organigrama resultant de la delegació de competències que es fa 
efectuar a l’inici del mandat. Així doncs, l’estructura en quatre gran àrees de govern té el seu 
correlat en l’organització i agrupació de partides en regidories i en àrees. D’aquesta manera es 
vol mostrar el pes de cada una de les àrees, és a dir, la de presidència, la social, l’econòmica i, 
finalment, la de territori.  
Per entendre el fons dels pressupostos que portem avui a aprovació del plenari cal explicar 
quins són els principis que han guiat la seva confecció. Aquests són: 
1.- CONTENCIÓ. Les despeses de béns i serveis, el que tècnicament anomenem capítol segon, 
només ha augmentat un 4%. Un xifra que, tenint en compte la pujada de l’IPC anual, ens 
situa en un escenari d’estancament de la despesa en aquest concepte. Per contra, el 
pressupost d’ingressos puja un 13% en total. La pregunta seria: ¿què se n’ha fet del 9% 
restant d’increment de pressupost ordinari? ¿A què dediquem aquest increment d’ingressos? 
Doncs, aquests diners són els que utilitzarem per a poder regularitzar situacions que 
heretarem del present pressupost. Em refereixo a la incorrecta pressupostació de despeses de 
subministraments i també a l’aparició de factures que no tenen consignació pressupostària i 
que, tot i realitzar-se durant aquest 2007, haurem d’assumir en els comptes del 2008. Una 
situació absolutament anòmala que condiciona en part aquests pressupostos.   
2.- REALISME. La voluntat de rigor de l’equip de govern queda patent en les partides que 
tenen a veure amb els ingressos que provenen del sector de la construcció. Hem fet una 
previsió a la baixa de l’impost de construcció, de les plusvàlues i de les taxes de serveis 
urbanísics, de tal manera que hem pressupostat gairebé 1 milió d’euros menys d’ingressos que 
el 2007. I és que és impossible que tanquem aquest 2007 amb les previsions d’ingressos que 
vam fer en el pressupost, tot i els indicis d’alentiment del sector que ja es van fer notar en els 
pressupostos del 2006, es va ser massa atrevit i lleuger a l’hora de preveure els diners que 
arribarien. Nosaltres no volem caure en aquest mateix error i per això hem volgut ser 
prudents.  
El realisme, però, no només l’hem aplicat en els ingressos, sinó també en les despeses, ja que 
s’ha volgut pressupostar exactament les despeses que ja tenim assegurades i que sabem el 
seu cost aproximat, com ara la seguretat social o subministrament variïs, de tal manera que 
no haguem de fer modificacions pressupostàries per poder efectuar aquests pagaments.    
3.- EFICÀCIA. Una administració pública que gestiona els diners de tothom s’ha de dotar de 
mecanismes per millorar els procediments, els circuits, és a dir, ser més eficient i eficaç. Com 
ho aconseguirem això? Primerament, garantint que qui executa l’acció sigui l’únic responsable 
de la despesa. Així doncs, només hi haurà un únic responsable tècnic que gestionarà el 
pressupost de cada regidoria. Aquesta és una qüestió de caràcter intern, que segurament, no 
interessa massa. Ara bé, estem davant d’un mecanisme que ens garanteix poder fer un control 
més exhaustiu de les despeses. A més a més, aquests nous pressupostos significaran la 
posada en marxa de la Unitat Central de Compres, un compromís electoral que vam contraure, 
i que ens permetrà centralitzar la gestió de recursos.  



 
4.- MICRO-URBANISME. Els presents pressupostos fan una aposta ferma i decisiva per 
potenciar el que un servidor anomena “Micro-urbanisme”, una terminologia que em permet 
referir-me a totes aquelles petites actuacions que es duran a terme a l’espai públic. De fet, és 
simptomàtic que en les inversions la plaça Major cedeixi protagonisme a actuacions concretes i 
repartides pel territori que suposaran una millora i un avenç en la qualitat de l’espai urbà. Em 
refereixo a la remodelació de carrers a l’Eixample, a l’arranjament del carrer Sala Boadella i 
Montcada, els dos eixos comercials de Castellar, el pla d’aparcaments, per habilitar més zones 
d’aparcament gratuït, o les millores a les urbanitzacions. Estem convençuts que la millora de 
la qualitat de vida dels ciutadans passa més per actuacions sectorialitzades, actuacions de 
detall, més que no pas per grans obres i inversions.  
5.- SOCIALS. Les partides relatives a l’àrea social experimentaran durant el 2008 un augment 
important, diria més, espectacular. Si tenim en compte el funcional de les partides, un 46,5% 
dels pressupostos seran pels Serveis a les Persones, mentre que l’any anterior, tenint en 
compte aquesta mateixa numeració era del 25,6%.  
Donem compliment al que sempre havíem demanat quan estàvem a l’oposició. Creiem que des 
de posicions d’esquerres, com les que representa l’actual equip de govern, cal donar un impuls 
a les polítiques socials del municipi. Aquestes són les que lluiten contra l’exclusió social i 
fomenten la inclusió de tots els col�lectius, especialment els que tenen més dificultats; les que 
fomenten que tots els ciutadans i ciutadanes tinguin els mateixos drets, les mateixes 
possibilitats, més enllà del gènere, condició o estatus; les polítiques que, en resum, 
cohesionen la societat.    
Si fem cas a la divisió de les regidories que conformen l’Àrea Social cal destacar els increments 
en: 

• Educació. Que puja un 47%. Aquí destacaríem la municipalitzacó de l’escola Bresssol El 
Coral i l’inici de les obres de la segona llar d’infants; el traspàs dels Casals de Vacances 
a Educació, que fins ara depenien d’Esports i també la gran potenciació que 
experimentarà l’escola de música i la d’adults, que incrementaran en hores els 
professionals que s’hi dediquen.   

• Salut. Que puja un 35%. Per primera vegada la plantilla municipal disposarà d’un tècnic 
especialitzat en temes de salut.  

• Serveis Socials. Que puja un 31,63%. L’esforç en aquest camp ve donat per la posada 
en marxa de la nova llei de Dependència, que suposarà la contractació d’una nova 
treballadora social. A més, també es potenciarà del projecte Tria, que fins abastava la 
franja dels 12 als 16 anys i ara també inclourà tots aquells nens i nenes a partir de 10 
anys. En aquest apartat també trobem que es dupliquen els recursos dedicats al Pla 
d’Igualtat, que després es passarà a aprovació o la posada en marxa de nous 
programes com el de Garantia Social.  

• Ocupació i Formació. Aquí també es produeix un augment importantíssim, que es 
justifica perquè les previsions són les de passar de dos plans d’ocupació a quatre 
durant l’any vinent.  

• Joventut. Que puja més de 30.000 euros, un 14,59% més, una xifra important 
especialment si es té en compte que la principal despesa d’aquesta regidoria era el 
concert gran de Festa Major que passarà a dependre de Cultura. Aquí cal destacar la 
redacció del nou Pla Local de Joventut, l’increment del suport als col�lectius de joves, el 
programa de prevenció de les violència i, finalment, la creació del nou projecte del 
Casal de Joves que s’ubicarà finalment a la zona de l’Espai Tolrà.  

• Gent Gran. Aquesta és una regidoria de nova creació, tot i que si tenim en compte les 
partides de Serveis Socials que es destinaven a la Gent Gran en el pressupost 2007 
aquestes significaven uns 24.000 euros. El 2008 aquesta xifra creixerà de manera molt 
important i passarà als 175.000 euros, fet que permetrà potenciar les ajudes que 
donen a un dels col�lectius més febles i desassistits, així com donar resposta a les 
inquietuds físiques i intel�lectuals a través de programes d’activitats específics.  

En resum, aquests són els primers pressupostos de la present legislatura. Uns pressupostos 
que inauguren una nova etapa, que es va iniciar amb els resultats de les darreres eleccions 



municipals de maig de 2007. La nostra voluntat com equip de govern és la de començar a 
complir amb les propostes que vam presentar en el nostre programa electoral, sense deixar de 
banda, és clar, les propostes que ens han fet arribar la resta de grups municipals.  
En aquest sentit, la nostra intenció ha estat la de consensuar els pressupostos. Aquí 
m’agradaria destacar el paper que ha tingut el grup de l’Altraveu, que ens ha fet arribar les 
seves peticions consistents en: 
- Pla de Recuperació de Ripoll.  
- Recuperació i tancament d’abocadors incontrolats. 
- Confeccionar una ordenança municipal perquè les noves construccions incorporin una 

canalització diferenciada entre aigües brutes i aigües grises. També estudiarem la 
possibilitat d’atorgar subvencions o ajudes perquè les edificacions actuals s’adaptin a 
aquest nou sistema.  

- Compromís per crear una Comissió de Seguiment d’Eficiència energètica. A la vegada 
sol�licitarem una Auditoria d’Eficiència Energètica als espais municipals.  

- Instal�lar plaques solars en equipaments municipals. 
- Espais WIFFI, a l’Espai Tolrà i a la plaça Catalunya.  
Durant el proper mes de gener presentarem el Pla de Mandat i Pla d’Acció Municipal 2008, on 
es detallaran totes les actuacions municipals que es preveuen realitzar durant l’any vinent.  
A banda, volem iniciar una ronda de trobades amb veïns per tal d’incorporar el seu punt de 
vista. No podem oblidar, que un dels nostres compromisos electorals també és el de fomentar 
la participació ciutadana, i esperem que els pressupostos del 2009 es puguin fer incorporant 
mecanismes de participació, una vegada ja creada aquesta Regidoria.  
Ara passo la paraula al regidor d’Economia, el senyor Oscar Lomas, a qui vull agrair la gran 
feina que ha fet en la confecció d’aquests pressupostos. El regidor explicarà de manera més 
detallada els pressupostos ordinaris, mentre que el regidor de Projectes Estratègics, el senyor 
Pepe González, també farà clourà la intervenció del nostre grup per referir-se a les inversions.  
Defensa la proposta el Sr. Oscar Lomas pel PSC tot dient que com l’Alcalde, es tracta d’un 
pressupost realista. Aquest realisme ho veiem clarament en els ingressos. 
Els ingressos ordinaris previstos per a l’exercici 2008 suposen un increment similar a 
l’augment pressupostat de l’exercici anterior. La xifra d’ingressos prevista és de 24.870.000 €, 
superior en 300.000 € a la despesa ordinària ja que correspon a quotes urbanístiques per 
realitzar inversions. 
Cal dir que per calcular els ingressos previstos ens hem fixat en les dades a 31/10/2007 de 
manera que els increments en funció de les noves ordenances ho hem calculat mitjançant els 
drets liquidats i no l’import pressupostat, per tal d’aquesta manera, evitar arrossegar els 
errors de pressupostació d’anys anteriors. 
Els ingressos ordinaris, que són aquells formats pels impost directes, els impostos indirectes, 
les taxes i altres impostos, les transferències corrents i els ingressos patrimonials, augmenten 
un 13’30%. Tot i això, els ingressos propis (que són els que el ciutadà paga directament a 
l’Ajuntament), tan sols augmenten un 1’57%. Això significa que existeix un gran esforç per tal 
d’aconseguir recursos d’altres administracions i que per tant es pugi oferir més i millors serveis 
sense que això vagi en perjudici d’un augment de la pressió fiscal sobre el ciutadà. 
En tot cas, podríem entrar amb més detall en els ingressos. Els impostos directes. Què són? 
Són l’IBI, l’IAE, les plusvàlues i l’impost de vehicles. Han augmentat un 5’32%. L’any anterior 
aquest mateix capítol va créixer un 13’24% i fa dos anys un 16’56%. El principal augment en 
aquest apartat està en l’IBI. Aquest augment està explicat per un costat per l’aplicació de la 
reducció de la bonificació sobre la base cadastral, que s’elimina de forma gradual en els 
primers deu anys d’aplicació de la revisió. Això suposa un increment de la base liquidable de 
tots els contribuents. D’altre banda, en les ordenances per l’any 2008, es va establir un tipus 
diferenciat per aquells immobles comercials, d’emmagatzematge i estacionament amb un valor 
cadastral superior als 485.000 €. Això implica que aquest immobles passin de tributar un tipus 
del 0,64 al 0,90, el que suposa un increment net de més 200.000 €. 
En sentit contrari passa amb les plusvàlues: es proposa una reducció del 13’04%. D’una 
banda, l’excessiu augment en que es va incrementar l’any 2007 amb un increment del 24%, i 



d’altre banda, l’actual evolució del sector de la construcció, fa que haguem de preveure un 
import inferior al de l’any anterior. 
El mateix passa, però de manera accentuada amb l’impost d’obres. En aquest cas, la previsió 
de caiguda respecte el pressupost és del 31’58%. Si ve es veritat que encara no es sap del tot 
quina serà la gravetat de l’actual crisi immobiliària, si que hi ha una dada simptomàtica: en 
cas d’arribar a liquidar a finals del 2008 la xifra que avui aprovem, serà la liquidació més baixa 
dels últims 6 anys. Com deia, a dia d’avui no podem saber amb exactitud quin serà l’impacte 
d’aquesta davallada, però el que és segur és que no podem caure en l’error de l’any anterior 
que tot els indicis es va pressupostar un 19% més que el pressupost de l’any anterior i un 
38% més que la liquidació. 
En el tercer capítol queden incloses aquelles taxes que graven algun dels serveis, els preus 
públics i altres ingressos com per exemple les quotes urbanístiques. L’augment de les taxes és 
del 0’66%. Com s’explica aquesta estabilitat? D’una banda pel tercer tribut relacionat amb el 
món immobiliari. Aquest és la taxa de serveis urbanístics, a on hem hagut d’aplicar una 
reducció del 33’88% pels mateixos motius que hem raonat anteriorment. Si fem la suma, els 
tres tributs que tenen relació directa amb el sector de la construcció en el pressupost del 2007 
suposaven 3.655.000 €. En aquest pressupost representen 2.700.000 €. En total una reducció 
de més del 25%. 
Seguint amb les taxes, hem previst la recaptació per les noves taxes creades en l’aprovació de 
les passades ordenances: la taxa de clavegueram i claveguerons i la taxa d’obertura de rases. 
En total es preveu recaptar 500.000 € en aquest sentit. 
Com deia, dins d’aquest tercer capítol també trobem els preus públics. Aquests augmenten 
amb l’evolució normal de les ordenances, és a dir, en un 2’5% aproximadament. 
Per últim, també pateix un fort increment la recaptació per disciplina, és a dir, aquella 
conseqüència de les multes i també de les sancions per infraccions urbanístiques, 
mediambientals o en la via pública entre d’altres. La posada en marxada d’una unitat 
específica de disciplina, amb un tècnic i un assessor jurídic permetrà que aquest expedients no 
tan sols s’inicien sinó que també es pugi fer un seguiment i vetllar perquè es finalitzin. 
El quart capítol dels ingressos ordinaris són les trasnferències corrents. Què són? D’una banda 
són les transferències que es reben d’altres administracions: Estat, Generalitat, Diputació o 
Consell Comarcal. D’altre banda, també trobem aquelles transferències o cànons que tercers 
paguen a l’Ajuntament en virtut d’un conveni per l’utilització d’unes instal�lacions 
determinades. 
En aquest quart capítol, que no el que paguen directament els ciutadans a l’Ajuntament, és on 
es fa el gran salt. Es preveu un increment dels ingressos d’un 34’70%, passant dels 5.794.000 
€ previstos pel 2007 fins els 7.804.500 € que es preveuen al 2008. 
Encara que sembli un creixement massa gran podem analitzar els números i trobar un 
raonament lògic. Dels 2M€ que augmenten, més de 800.000 € venen explicats pel Fons 
Nacional. El Fons Nacional són aquells diners que l’Estat traspassa als Ajuntaments com a 
participació en els seus tributs. Aquest import ve determinat per diversos factors: El 75 % en 
funció del nombre total d’habitants de cada municipi, ponderat per uns coeficients diferenciats 
segons els trams de població i que per als municipis de 20.001 a 50.000 habitants (què és el 
cas de Castellar del Vallès) és 1,30. El 25 % restant en funció de l’esforç fiscal de cada 
municipi ponderat pel nombre d’habitants de dret. L’import rebut pel present exercici és 
superior en 400.000 € al pressupostat, per tant l’increment respecte el liquidat serà de 
400.000 € (un 8’35%) 
Un altre punt en el qual es produeix un salt és en les subvencions que esperem rebre de la 
Generalitat. En primer lloc, les subvencions d’educació són les que reben un import més 
important: 354.000 € que fins ara no rebíem. Per què? La primera escola bressol “El Coral”, 
ens permet rebre una subvenció de 1.800 € per plaça (en total 61) per tal de finançar el seu 
funcionament. Això permet oferir una educació pública als infants de 0-3 anys amb una major 
qualitat del servei. D’altre banda, també es rebran subvencions per l’escola de música i 
l’escola d’adults. La nova legislació vol potenciar aquest tipus d’educació, fet pel qual es 
subvenciona un % de cada alumne. Això permetrà a l’Ajuntament durant el 2008 contractar 
més professorat i oferir més hores lectives i un major servei. 



Benestar Social serà també un altre de les grans beneficiades per les subvencions. La 
signatura vigent del conveni marc amb Generalitat permetrà rebre més de 300.000 € per 
destinar-ho a iniciatives socials. 
En quant a ocupació i formació, també existeix la previsió d’arribar fins els 270.000 € de 
subvenció, degut al fet de passar de 2 a 4 plans d’ocupació. Lògicament, aquestes subvencions 
tenen el seu reflex en les despeses, però tan sols es produirà la despesa en el cas que es 
produeixin els ingressos. 
La concessió de les parades del nou mercat municipal suposarà l’entrada de 320.000 €. Això 
si, cal recordar que són uns ingressos puntuals i que per tant caldrà trobar la manera en 
propers exercicis de cobrir aquest import. La posada en marxa del nou aparcament, el bar del 
mercat, el supermercat, així com d’altres concessions ja en funcionament (com per exemple el 
local de restauració de Can Turuget) permetrà rebre uns cànons mensuals fixes que fins ara 
no existien. 
L’últim capítol d’ingressos són els ingressos patrimonials. Encara que varien els conceptes, 
apareix allò que reflexava el Conveni de Can Bages Pressupostem sobre les indemnitzacions 
per l’aprofitament de l’espai per ubicar la depuradora municipal, es produeix un increment del 
4’5%. 
En resum, i per acabar l’explicació dels ingressos diverses reflexions: 

• S’ha volgut ser realista, i reduir aquells ingressos que realment estaven sobrevalorats 
i/o que necessitaven una regularització per ajustar-los a la seva recaptació real. 

• Estabilització dels ingressos propis: 
CAPIT CONCEPTE ANY 2004   ANY 2005   ANY 2006   ANY 2007   ANY 2008 

1 IMPOSTOS 
DIRECTES 

6.860.50
0,00 

3,84
% 

7.124.20
0,00 

16,5
6% 

8.304.200
,00 

13,2
4% 

9.404.000
,00 

5,33
% 

9.905.00
0,00 

2 
IMPOSTOS 
INDIRECTES 

960.000,
00 

29,1
7% 

1.240.00
0,00 

29,0
3% 

1.600.000
,00 

18,7
5% 

1.900.000
,00 

-
31,5
8% 

1.300.00
0,00 

3 
TAXES I ALTRES 
IMPOSTOS 

3.234.30
0,00 

25,8
9% 

4.071.80
0,00 

8,67
% 

4.425.000
,00 

-
1,18
% 

4.372.750
,00 

7,90
% 

4.718.00
0,00 

    
11.054.8
00,00 

12,4
9% 

12.436.0
00,00 

15,2
2% 

14.329.20
0,00 

9,40
% 

15.676.75
0,00 

1,57
% 

15.923.0
00,00 

 
• Ens trobem davant d’una previsió d’ingressos realista i de contenció. L’esforç per 

obtenir ingressos via altres administracions ha de permetre a l’Ajuntament oferir cada 
vegada més i millors serveis, sense que això vagi en perjudici d’un augment de la 
pressió fiscal sobre el ciutadà. 

DESPESES 
Les despeses ordinàries són aquelles que corresponen a personal, compra de béns i serveis, 
subvencions i la càrrega financera (interessos i amortitzacions). 
Les depeses ordinàries, han de ser finançades pels ingressos ordinaris. Com deia  l’inici, en 
aquest cas, els ingressos són de 24.870.000 € i les despeses de 24.570.000, per tant, 
l’equilibri està garantit. 
En primer lloc permeteu que faci un parell de reflexions sobre la despesa ordinària: 

• Tal com diu l’alcalde, la despesa s’ha organitzat en 4 àrees enfront les 3 que existien 
fins ara. Les àrees són les aprovades en el cartipàs: territori, economia i règim intern, 
social i presidència. 

• També s’han creat nous orgànics que corresponen a les noves Regidories, com ara gent 
gran, projectes estratègics o urbanitzacions. 

Entrant ja en detall, el primer capítol de la despesa ordinària és la despesa de personal. En 
aquest punt, aprofitaré també per explicar la plantilla que portem a aprovació. 
L’import pressupostat de personal és de 9.0520.000 €. Suposo, que com ja s’encarregaran de 
remarcar altres grups, això suposa un augment del 18’96% respecte el pressupost inicial del 
2007. I no ens hem d’amagar d’això, igual que tampoc ens hem d’amagar d’explicar perquè 



augmenta tan bruscament. Potser si l’antic equip de govern s’hagués dedicat a pressupostar 
bé, l’increment no seria tan elevat. 
Però fem memòria: en el ple de pressupostos d’ara fa un any, s’aprovava un pressupost de 
personal que augmentava un 3’23% respecte el del 2006, i que disminuïa un 3’31% respecte a 
la despesa real del 2006. El nostre grup ja va assenyalar que era, com a mínim estrany, que 
incrementant en 10 places la plantilla el cost fos inferior. També estrany era que si al 2006 es 
va tenir que pagar a la seguretat social més d’1.900.000 €, en el 2007 es pressupostes 
1.500.000 €. Suposo que també algú dirà que en el 2007 s’havia pagat la multa de 
regularització d’anys anteriors, però aquesta va ser de 200.000 € i es pressupostava 400.000 
€ per sota. Com a mínim, l’anterior equip de govern, amb més personal, pensava tenir uns 
costos de seguretat social inferiors, així que potser ens podrien explicar on estava el secret, 
perquè de moment descomptes la seguretat social no en fa. 
Però bé, tot aquest enrenou de pressupostar malament ha fet que durant l’any es tinguessin 
que fer modificacions pressupostàries per tal d’augmentar la consignació de personal. Per tant, 
la consignació real aprovada a data d’avui és de 7.943.169’80 €. Això suposa que l’increment 
del 18’96 ja es redueixi al 13’96%, és a dir, que ja tenim un 5% d’augment que li podem 
donar les gràcies a l’anterior equip de govern. 
Però encara hi ha més. Si cal fer números, anem a fer números. Tot i les modificacions 
pressupostàries encara hi ha diversos conceptes que no hi haurà consignació pressupostària 
suficient i per tant que haurem de regularitzar i assumir en el pressupost del 2008, entre 
d’altres la quota de seguretat social de desembre. Això suposen 200.000 € addicionals que 
tindrien que correspondre al 2007 però que els hem de carregar en el 2008. Per tant, si volem 
ser clars i calcular el creixement real de la despesa sense interessos d’un altre mena hem de 
restar aquesta xifra al pressupost del 2008 i sumar-li al del 2007. Veiem ara com queda: 2007 
� 8.143.169.80 €, 2008 � 8.852.550 €. Per tant l’increment és del 8’71%. Sembla doncs que 
ara ja és un 10% d’increment que li hem de donar les gràcies a l’anterior equip de govern. 
L’increment estaria en la Lina del 6’17% que seria l’increment real del 2007, i molt per sota 
del 16% que l’anterior equip de govern va augmentar el pressupost ara fa 2 anys. 
Expliquem ara a que es deu aquest increment del 8’71%. Hi ha 3 factors: 

• El lògic increment de sous 
• La contractació de nou personal, que explicaré una mica més endavant. 
• La valoració dels llocs de treball. Parem-nos un moment en aquest punt. 

La valoració de llocs de treball és un acord amb el comitè d’empresa que queda recollit en el 
conveni col�lectiu 2005-2009. En ell es recollia la necessitat de realitzar una valoració dels 
llocs de treball. Què és això? Consisteix en descriure les funcions dels llocs de treball i les 
seves retribucions, comparant-la respecte altres Ajuntaments de similar característiques i 
establint les regularitzacions necessàries per tal d’adequar les retribucions a les funcions 
d’aquell lloc de treball. Aquesta regularització també s’acordà que es faria amb efectes 
retroactius de juliol 2006. Altres aspecte que s’hauran d’incloure en aquest valoració és la 
consolidació de l’IPC pel període 2002-2004 i la paga de productivitat. 
La quantitat pressupostada en aquest concepte és de 260.000 € tot i que la quantitat total no 
es sabrà fins que no es negoci de manera conjunta amb el comitè, quines són les 
regularitzacions a efectuar. Per tant, dels 700.000 € que augmentava el pressupost de 
despeses, 260.000 està destinat a aquest concepte. 
Un altre punt que vull comentar són els càrrecs de confiança. Amb la nostra entrada al govern, 
s’han contractat la figura de dos càrrecs de confiança: un gerent i un director de l’Àrea de 
Territori. Com també es dedicaran a recordar algú, aquest dos càrrecs tenen un cost de 
123.700 €, però quin és el cost real? El gerent ocupa la plaça deixada per un antic càrrec de 
confiança, per tant el sobrecost en aquest cas és de 30.000 € i el director de l’àrea de territori 
ocupa el càrrec d’un antic funcionari en excedència. Si bé es veritat que s’ha contractat una 
nova arquitecte el sou és 25.000 € inferiors al de l’antic, de manera que aquest estalvi 
compensa en part l’increment. 
D’altre banda, cal recordar que els càrrec de confiança és personal que estarà a l’Ajuntament 
durant el temps que estigui l’actual equip de govern i mentre es mantingui la confiança en 
aquests càrrecs. Però a partir de que aquest equip de govern marxi, els seus càrrecs també 



marxaren, cosa que no ha passat fins ara on s’han funcionalitzat places on el més lògic fos que 
hi hagués càrrecs de confiança. 
L’últim punt que ens queda per explicar en el tema de personal és la plantilla. 
Per fer una mica de detall, el personal de l’Ajuntament ho podem dividir entre personal 
funcionari i personal laboral. D’altre banda, la nova legislació ha fet canviar la nomenclatura de 
les categories professionals: els antics categoria A (llicènciats) ara passen a ser A!, l’antiga B 
(diplomats) ara passen a ser A2. Es crea una nova categoria, la B, que correspon a un cicle de 
grau superior. De la mateixa manera, la categoria C (administratius i tècnics auxiliars) passa a 
ser C1 i la categoria D (auxiliar administratius) passa a ser C2. Per últim, la categoria E 
s’anomena AP. 
A banda d’aquests canvis purament formals, quina és l’estructura de la plantilla de 
l’Ajuntament que portem a aprovació? El tècnics A1, representen el 16’88% del total, els A2 el 
14’77%, els C1 el 16’03%, els C2 el 37’97% i els AP el 14’35%. En comparació amb l’any 
anterior, les categories C (C1+C2) es mantenen en el 54% de representació; per contra, les 
categories A (A1+A2) augmenten un 2% (del 29’73% al 31’65%) mentre que els AP 
disminueixen un 2%. 
Quines són les noves incorporacions? Aquí hauríem de diferenciar dos aspectes: d’una banda 
aquelles places que el que fem és una regularització de la situació, és a dir, places que durant 
el 2007 s’han anat incorporant persones però que realment en la plantilla no estaven creades. 
Quines són: dos nous professors d’escola d’adults, un tècnic mig d’immigració, una 
treballadora social, un tècnic mig de discapacitats, una auxiliar administrativa i un tècnic 
auxiliar informàtic. 
D’altre banda estarien aquelles places que realment són de nova creació en el pressupost, és a 
dir, que no existia ni la plaça ni la persona que la ocupa. 

• 3 nous agents de la policia 
• Auxiliar administratiu VP 
• Auxiliar administratiu SAC 
• Treballadora social 
• Tècnic mig de salut (1/2 jornada) 
• Tècnic mig de protecció civil (1/2 jornada) 

Per tant, 5 places de categoria C2 i 3 de categoria A2.  
D’altre banda, també es preveu en la plantilla una regularització de situació per determinades 
places amb l’objectiu de passar de laborals a interins. Sobretot s’ha donat en determinats 
casos en els quals s’ha anat contractant com a interins i desprès no s’ha et el concurs per 
passar-los funcionaris. Això ho fem seguint la normativa de la Funció Pública Catalana.  
Desprès d’aquest anàlisi del capítol primer i de la plantilla, podríem analitzar el capítol segon. 
En aquest apartat queden compresos la compra de béns i serveis. La despesa ha crescut tan 
sols un 4’03%, reflex de la contenció de la despesa. A que es deu aquest baix increment? Dels 
2.600.000 € que s’incrementen els ingressos, el 55% es destina a capítol 1 pels motius 
explicats; el 17% a la càrrega financera. El 28% restant s’ha distribuir entre capítol 2 i 
subvencions. 
D’altre banda, el fet que la majoria d’aquest augment s’ha hagut de destinar a regularitzar 
situacions anteriors, s’han hagut de fer un traspàs de partides d’ordinari a inversions. Això, 
mecanisme que ho contempla la legislació, ha permès que es puguin prioritzar altres 
iniciatives, en aquest cas corresponents a l’àrea social, encara que sigui a costat de prioritzar 
altres inversions. 
L’àrea de territori pateix una disminució del 3,91% i la de presidència d’1,89%. Per contra, 
l’àrea d’economia i règim intern augmenta un 19,27% i l’àrea social un 17,55%. Val a dir que 
degut a la nova distribució, aquest percentatges no han estat fàcils de calcular. En tot cas, el 
que s’ha volgut és homogeneïtzar dades, és a dir, si una partida aquest any està a l’orgànic 
d’educació, tot i que l’any passat estigues al d’esports, s’ha traspàs la dada de l’any anterior a 
educació, de manera que les dades i els percentatges d’increment fossin reals i no 
s’expliquessin per un efecte de la nova distribució. 
 



D’una banda, cal destacar la centralització de les compres en l’àrea econòmica assegurant un 
major control sobre la despesa. És a dir, tots aquells subministraments i consums generals 
s’han traspassat de la Regidoria d’espai públic a la de administració general. De la mateixa 
manera que ha passat amb el capítol primer, s’ha volgut ser realista amb els 
subministraments, el que ha suposat incrementar la partida de subministrament elèctric en 
200.000 € o la de neteja en 100.000 €. 
Com deia, un dels principals actius que ha de tenir aquest pressupost, no tant en la seva 
confecció sinó en la seva gestió, és la potenciació del departament de compres. La 
centralització de la despesa, depenent de l’àrea econòmica, ha de permetre realment 
l’execució i la transparència en totes les actuacions que es realitzin. 
Pel que fa a l’àrea social, destacar l’augment del 34 % en educació explicat per la nova escola 
bressol i per l’augment d’hores lectives en l’escola de música i adults. Sanitat i Benestar Social 
augmenten més d’un 20% per la previsió d’aplicació de la llei de dependència, l’ampliació del 
projecte TRIA a la franja 10-12 anys, l’execució del PGS o per l’augment d’activitats gràcies a 
la contractació del tècnic mig de salut. 
Pel que fa a formació i ocupació, s’incrementa de manera espectacular degut a la previsió de 
passar de dos a quatre plans d’ocupació. 
De la mateixa manera, s’ha creat el nou orgànic de gent gran on es potencien les polítiques 
destinades a aquesta franja d’edat. 
Senyalar també que en projectes de cooperació es destina el 0’7% dels ingressos propis 
iniciant així el camí per l’acompliment del compromís d’arribar en el 2011 a destinar l’1%.  
ÀREA TERRITORI 6.613.800 6.355.000 -3,91% 60,27% 55,66% 
ÀREA 
D'ECONOMIA 2.261.600 2.697.500 19,27% 20,61% 23,63% 
ÀREA SOCIAL 1.570.900 1.846.550 17,55% 14,31% 16,17% 
ÀREA 
PRESIDÈNCIA 528.000 518.000 -1,89% 4,81% 4,54% 
  10.974.300 11.417.050 4,03% 100,00% 100,00% 
 
Pel que fa al capítol 4, les transferències corrents, és a dir, les subvencions que atorga 
l’Ajuntament, hi ha un augment del 31’55%. En partir de xifres tan baixes, es millor parlar de 
números absoluts. Per tant, les subvencions passen de 927.000 € a 1.220.400 €. 
S’ha incrementat la despesa en números generals en cinc regidores de l’àrea social. Les 
subvencions de benestar social han augmentat en 90.000 € per tal de fer front a la llei de 
dependència i altres convenis amb entitats socials, joventut 17.000 € ja que el nou reglament 
d’atorgament de subvencions permetrà que també col�lectius que no estiguin registrats com a 
entitats pugin optar a subvencions, esports 23.000 € per tal de potenciar les entitats i acabar 
la col�laboració pendent amb la Ciutat del Bàsquet Català, educació 150.000 € augmentant les 
ajudes a les AMPA i per la subvenció a l’Escola Bressol El Coral; i cooperació 28.000 € senyalar 
també que en projectes de cooperació es destina el 0’7% dels ingressos propis iniciant així el 
camí per l’acompliment del compromís d’arribar en el 2011 a destinar l’1%. Tot i que 
anteriorment es deia que també es donava el 0’7%, la xifra de l’any 2007 calculada sobre els 
ingressos propis (xifra sobre la qual realment s’ha de calcular), suposaria tan sols el 0’56%. O 
en altres termes, si agafem les mateixes partides que l’any passat per calcular el % de 
cooperació, aquesta dada seria del 0’95%. 
Per acabar amb el pressupost ordinari, parlar de la càrrega financera. 
Cal constatar un fort increment de la càrrega financera a fer front. La previsió d’augment és 
del 18,10%, repartida en un increment dels interessos és del 25% i de les quotes 
d’amortitzacions del 15%. 
El nominal a amortitzar (2.0200.020 €) suposa un 11’72% de la despesa ordinària. 
Aquest fort increment es deu a dos factors: d’una banda l’evolució a l’alça durant l’últim any 
dels tipus d’interès, i per altre, el fet de que els préstecs del 2006 finalitzen el seu període de 
carència i per tant passen a amortitzar-se. 



L’alt increment dels nominal de deute que s’han assolit en els últims anys, per sobre dels 
paràmetres recomanats per la Llei d’Estabilitat Pressupostària, suposa que aquesta càrrega 
financera anirà en augment durant els propers anys.  
Per acabar, permeteu un resum de les dades globals de la despesa ordinària: 
Si analitzem els increments ordinaris en relació a la distribució orgànica observem que el 
major increment prové de l’Àrea Social (33,23%), seguida de l’Àrea de Presidència i l’Àrea 
Econòmica. Per contra, i a diferència de l’evolució dels darrers anys, l’Àrea de Territori pateix 
una reducció del 4,62%. 
Destacar els importants increments del orgànic d’educació, benestar social i salut, formació i 
ocupació, cooperació i gent gran. Per contra, remarcar la disminució en comunicació on es 
produeix una racionalització de la despesa. 
 
ÀREA TERRITORI 7.997.850 7.628.050 -4,62% 36,44% 31,05% 
ÀREA 
D'ECONOMIA 8.911.800 10.499.000 17,81% 40,60% 42,73% 
ÀREA SOCIAL 3.238.800 4.315.200 33,23% 14,76% 17,56% 
ÀREA 
PRESIDÈNCIA 1.801.800 2.127.750 18,09% 8,21% 8,66% 
  21.950.250 24.570.000 11,93% 100,00% 100,00% 
 
Suposo que algú titllarà al pressupost de continuista: segurament si que ho és en la forma, és 
la que és i tal i com ho marca la llei. El que si que no és continuista és les polítiques que hi ha 
darrera aquest pressupost ni la rigorositat en la seva elaboració. 
En tot cas, el regidor Pepe González ens explicarà el pressupost d’inversions. 
Intervé el Sr. Pepe González pel PSC  i manifesta que centrarà la intervenció en la defensa 
del pressupost d’inversions. Pressupost en el que, per primera vegada en molts anys,  la plaça 
Major deixarà de ser la protagonista absoluta. El pressupost del 2008, i aquesta serà la tònica 
els propers anys, serà mes reduït, centrat en projectes més petits i en accions urbanístiques a 
peu de carrer. 
El pressupost d’inversions total es de 9,3 milions d’euros, si  traiem les partides destinades a 
la xarxa d’aigua que tenen caràcter finalista i que sumen 3,5 milions, queden 5,8 milions, 
(recordem que al pressupost definitiu de 2007 només per  la plaça Major es van pressupostar 
8,5 milions). 
Les circumstancies,   la nova realitat, ens obliga a entrar, necessàriament, en una etapa de 
realisme, fugir de la megalomania del passat, ajustar els projectes a les nostres possibilitats i     
buscar recolzament i col�laboració en la iniciativa privada. 
En el proper futur, no tindrem més polígons industrials per malvendre, ni grans promocions 
urbanístiques que emplenin les arques municipals. Les nostres inversions s’hauran d’adaptar a 
la nova realitat. 
Però entrem en farina: D’on sortiran aquest 9,3 milions?.  

• 2.020,000 de crèdits. Es el màxim que ens permet la llei d’estabilitat pressupostaria.     
Ni tan sol podem fer la trampa legal que s’ha fet els últims anys. No més podem 
endeutar-nos per la quantitat amortitzada l’any anterior. 

• 300.000 en quotes d’urbanització que pagaran els particulars del carrer Terra Alta. 
• 2.276.000 de subvencions de les diferents administracions. Algunes directes ( a la 

construcció de les escoles bressols i a l’Auditori per part de la Generalitat o de l’ACA a 
la xarxa d’aigua). Altres a través de programes, com el PUOSC (pla únic d’obres i 
serveis de Catalunya) de la Generalitat, dels fons FEDER, de la Diputació o de l’estat. 

• 1.930.000 d’aportacions de convenis privats, bàsicament procedents del conveni de can 
Bages entre ells els 700.000 € de la rotonda que construirà la Generalitat. 

• 2.570.000 d’aportacions de concessionaris, de fet de SOREA i destinats a inversions en 
la xarxa d’aigua. 

• 180.000 en venda de béns, una regularització d’una venda ja feta de unes naus de 
propietat municipal, per la construcció d’una altre nau mes adequada al servei que ha 
de proporcionar.  



Hem de dir que  no renunciem a la possibilitat d’incrementar aquest ingressos a traves de 
noves subvencions o d’aportacions de particulars. 
Aquests ingressos,  (els 9’3 milions)   estan distribuïts en els següents projectes: 

• A les Urbanitzacions un total de 1.100.000 € en els accessos a l’Airesol C, millora de 
carrers i actuació en la xarxa d’aigua de Sant Feliu.  

  A la Plaça  Major, o millor el seu entorn, 950,000 euros (400 mil a l’Auditori a sumar als 
428mil  del pressupost del 2007)  i 450mil a l’edifici pantalla. 
• A Educació  (1.045.000 € a escoles bressols i 50.000 € a equipaments educatius). 
• A actuació als carrers  1.700.000€  (Pla eixampla,    peatonització,     pla aparcaments,     

contenidors soterrats, “plantes”, jocs infantils, urbanització carrer Terra Alta, 
senyalització carrers, transport urbà). 

• A millora dels equipaments municipals 442.000 €  (vestidors pistes atletisme, gespa 
camp de futbol (inversió pluri anual a traves d’un lising, pla instal�lacions esportives,      
naus pla de la Bruguera, mobiliari...). 

• A la millora del Medi ambient 190.000 € (carril bici, deixalleria, abocadors descontrolats    
riu Ripoll. 

• A Cultura uns altres 63.400 €  (inversions equips, Castellar vell). 
• A millorar la xarxa d’aigua  3.500.000 euros (de SOREA 1.700.000, del conveni de Can 

Bages 930,000,   i de l’ ACA 800.000 €)      que s’invertirem en la portada de les aigües 
i en resoldre els problemes endèmics del Racó. 

Aquesta serà la tònica de futur,   projectes senzills i ajustats a les nostres possibilitats 
econòmiques. 
Probablement alguns regidors de la oposició trobaran a faltar algú projecte. Anticipant-me,   
no voldria frustrar les  seves valoracions, però he de dir que alguns son oblits premeditats: 

• El Centre d’art: no hem entès el projecte    i encara menys, després d’un llarg 
pelegrinatge,   la seva ubicació a sant  Feliu (un equipament privat, per cert)   per 
tant hem desistir fer-ho. 

• L’ Escola de Música:  Es per nosaltres una prioritat    ja que la seva ubicació actual, 
i des de fa molts anys,    es inadequada. Però no tenim del tot clara la seva ubicació 
futura,    ni quin ha de ser l’abast de les seves funcions.     El projecte serà uns dels 
temes importants el 2009. 

• Mercat Vell i Plaça Vella: La segona, la plaça, la nostra voluntat es reparar-la, ja 
que ha quedat molt deteriorada, però sense modificar la seva estructura. 
L’espai de l’edifici del mercat,   permet,    a través de la construcció d’un nou edifici,    
moltes possibilitats.  
Però difícilment disposarem en aquest mandat dels 5,5 o 6 milions que costa la seva 
construcció.  
Seria raonable plantejar-s’hi un ús provisional de la instal�lació actual. 

• Espai Tolrà: En aquest primers mesos de govern    no hem estat capaços de treure 
l’aigua clara  de a on som realment. El concurs d’adjudicació de la part privada,    
que es va fer 15    dies abans de les eleccions per 12 milions d’euros, es confús i 
contradictori. Entre la part privada i la pública no ni ha la complementarietat 
mínima per que el projecte global funcioni. Els adjudicataris del concurs no semblen 
tenir clars alguns dels serveis claus del projecte. 
L’actual equip de govern te la voluntat d’obrir un procés de reflexió i consulta      
per reconduir un projecte que avui genera mes dubtes que certeses.  
Fins que no arribi aquest procés, sembla absurd gastar diners  en actuacions      
amb el risc d’haver de corregir-les després. 

En resum: 
• S’ha acabat la època de les alegries, els dispendis i els diners fàcils. 
• El model de creixement dels últims 20 anys basat en la qualificació de terrenys per 

finançar equipaments i serveis, ja no es viable. 
• L’any que ve iniciarem la revisió del pla urbanístic. Si tots els grups polítics mantenen  

els plantejaments que han fet públics fins ara, ningú defensarà per el futur una 



operació de les dimensions de l’eixampla,  ni un nou polígon del pla de la Bruguera o de 
can Bages. 

• No tenim patrimoni per vendre ni espais de propietat municipal per construir els 
equipaments bàsics que ens demanarà el futur. Tots els rendiments de can Bages s’han 
enterrat,    o s’ha acabaran enterrant a la plaça Major. 

• Ens haurem d’acostumar a iniciatives mixtes públic/privades, si volem millorar els 
serveis a proporcionar als ciutadans. 

• Si volem, de veritat, un model alternatiu, hem de conscienciar, entre tots, als ciutadans      
del cost que te cada servei i de la importància de optar per un u altre model. 

S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Gemma Perich per CiU dient que tenim al davant el 
primer pressupost municipal elaborat pel nou equip de govern. Val a dir que costa desvincular 
l'argumentari del nostre grup municipal sobre aquests pressupostos de les acusacions fetes 
per l'Alcalde la setmana passada sobre la mala gestió del pressupost del 2007 duta a terme 
per l'antic equip de govern del qual formàvem part. Costa desvincular-ho perquè, més enllà 
de la crítica pura i dura, de les acusacions i denúncies contra CiU i la seva gestió 
pressupostària en aquest ajuntament, aquestes acusacions i denúncies han servit, una 
setmana abans d'aquest ple, per justificar el pressupost del nou equip de govern, per 
justificar-lo abans de la seva exposició pública. 
Si ens llegim detingudament la memòria de l'Alcaldia sobre el pressupost del 2008, veurem 
que, com a arguments, se n'utilitzen bàsicament tres: 

• que aquest és un pressupost de difícil elaboració per la mala gestió de l'equip de 
govern anterior 

• que és un pressupost realista i de contenció en contraposició al pressupost 
sobrevalorat, mal calculat i mal gestionat de l'equip de govern anterior 

• que és un pressupost amb unes característiques, i cito literalment, "fictícies" 
Veiem un gran esforç per diferenciar-se dels pressupostos anterior a aquest mandat; un esforç 
per explicar "l'enorme diferència" que hi ha entre aquest pressupost i el del 2007, per 
exemple; una obsessió per explicar que aquest és un pressupost realista, més social que una 
altra cosa i amb les limitacions que, òbviament, provoca el "gran desastre" dels pressupostos 
anteriors. 
Analitzem-ho: 

• a l'engròs, la memòria diu que el pressupost total respecte al 2007 s'incrementa en un 
6,14%. Aquesta és una dada important, i bona. 

• Els ingressos ordinaris, diu la memòria, "suposen un increment similar a l'augment 
pressupostat de l'exercici anterior". Bé, vol dir que no estava tan malament, doncs, el 
pressupost del 2007. 

• Pel que fa als ingressos indirectes, es destaca que es preveu una disminució de l'impost 
sobre construccions (plusvàlues). L'explicació parcial és el decreixement del sector de 
la construcció (que serveix per explicar aquesta disminució però, segons l'equip de 
govern, no serveix per explicar l'alteració en la previsió del pressupost 2007). Però 
també és veritat que aquesta disminució dels ingressos respon a l'acabament del pla 
general del municipi l'objectiu bàsic del qual era la limitació del creixement.  

• S'han creat noves taxes (clavegueram, claveguerons i obertura de rases) i està previst 
que amb aquestes taxes es recaptin 530.000 euros. Com que la confecció d'un 
pressupost es basa generalment en la liquidació de l'exercici anterior, i aquestes taxes 
no existien, caldrà esperar a veure si la previsió és correcta i si, per tant, aquesta és 
una previsió "realista". 

• S'incrementa també la partida de disciplina en un 50%, vol dir, aquells ingressos 
recaptats de les sancions imposades als ciutadans o a les empreses per vulnerar l'ús de 
la via pública, per exemple, o aquelles accions que no compleixen la normativa. Però 
aquí també estan previstes les multes, que ara no es diuen multes sinó disciplina. I 
això té a veure també amb l'augment del servei de la grua municipal. I suposem que 
també amb el fet de treure les pilones de molts carrers del municipi. Ja es veurà. 

• Com s'explica a la memòria, les transferències corrents són ingressos ordinaris que rep 
l'Ajuntament d'altres administracions o concessionaris. Aquesta partida d'ingressos 



augmenta clarament fins a un 34,69% més d'ingressos per al nostre Ajuntament. A 
causa de què? 

o subvencions finalistes: és a dir, aquelles subvencions que alguna altra 
administració ens dóna per fer una cosa en concret. Aquí es troben la previsió 
d'una subvenció d'educació de 354.000 euros per finançar la nova escola 
bressol, l'escola de música i l'escola d'adults. Val a dir que 354.000 euros per les 
tres escoles no és una subvenció que permeti inventar gaire ni fer grans canvis i 
millores en els serveis, però, òbviament, si aquesta subvenció arriba, serà 
celebrada per tots nosaltres. 

o altres causes de l'augment en els ingressos: la subvenció provinent de Serveis 
Socials de la Generalitat per haver superat els 20.000 habitants. No és la 
primera vegada que es rep aquesta subvenció, ja que va ser en la passada 
legislatura que es va signar el conveni amb la Conselleria. 

o S'augmenten els plans d'ocupació de 2 a 4 i això permet incrementar els 
ingressos. Però s'ha de tenir en compte que aquest increment té una despesa 
imputada de contractació de personal de 130.000 euros, per tant, la diferència 
(140.000 euros) entre el que ens donen i el que ens gastem, serveix per 
finançar part del personal que ja està en nòmina. Esperem que ens atorguin 
sense problema aquest pla d'ocupació, o tindrem problemes per restituir els 
140.000 euros que ens faltaran. 

o Una altra font d'ingressos són els cànons que paguen a l'Ajuntament els 
diferents concessionaris de serveis, per exemple: les parades del nou mercat 
(que, com s'especifica en la memòria, aportaran uns ingressos puntuals, només 
aquest any), el nou aparcament de la plaça Major, el supermercat de la plaça 
Major, el bar del nou mercat de la plaça Major i altres cànons ja en 
funcionament com el del Viena, el restaurant de l'Airesol, el bar de l'Espai Tolrà 
o el Calissó. Sembla, doncs, que la planificació de nous serveis a la plaça Major i 
la fórmula de la concessió de serveis que es va dur a terme diverses vegades en 
la passada legislatura, és prou positiva, sobretot en un moment que aquests 
ingressos planificats i previstos amb molt de temps vindran a equilibrar la baixa 
en ingressos urbanístics i de la construcció. La plaça Major ajudarà en un futur 
en els pressupostos ordinaris d'aquest Ajuntament. 

o Així mateix passa amb els 200.000 euros que ingressa l'Ajuntament de Can 
Bages pel concepte d'indemnització. Aquesta és una partida inclosa pel nostre 
equip de govern arran d'una acció política no recolzada aleshores per l'actual 
equip de govern. 

o En conclusió: els ingressos que obtenim, tenint en compte la baixa en ingressos 
provinents de la construcció, els obtenim gràcies a la previsió dels anys 
anteriors i en espera d'unes importants subvencions d'altres administracions 
que, en tot cas, hem d'esperar que arribin. La memòria ens diu que és una 
previsió d'ingressos realista i de contenció: realista ho seria més si les 
subvencions estiguessin atorgades, si s'haguessin convocat i ja ens haguessin 
comunicat la seva aprovació. De moment, aquestes subvencions són un desig. 
Que compartim tots, per suposat. 

• Pel que fa a les despeses, segons diu la memòria, "comencen a reflexar els nous 
objectius de l'equip de govern". 

• Pel que fa a la despesa de personal (el famós capítol 1), augmenta un 18,96 % 
respecte el 2007 (al voltant d'un milió d'euros). L'Alcalde ens diu a la memòria que 
aquest és un increment que es deu a la mala pressupostació de l'exercici 2007 i que és 
un increment "fictici".  

o El diccionari diu que "fictici" vol dir "que no existeix en realitat, que és ficció, 
que no ha passat". Això vol dir que aquest és un increment que no és un 
increment? que vostès no l'han fet? Volen dir que no se'n fan responsables? 
Però és clar, vostès han gestionat 7 mesos del pressupost del 2007, i durant 
aquests 7 mesos hi ha hagut un augment en el capítol de personal. Vostès han 



fet contractacions i augments de sou (contractacions de 3 gerents -hem passat 
de no tenir gerent a tenir-ne 3 - i els sous dels regidors a dedicació exclusiva, 
per exemple) que no estaven previstos en el pressupost del 2007, vol dir, per 
tant, sense que hi hagués consignació econòmica. 

o diuen que l'increment real, no fictici, és en realitat d'un 7%. Per què no hi 
posen, doncs, un 7%? No ho fan perquè la realitat és que s'augmenta gairebé 
en un 19% encara que no ho vulguin dir o vulguin donar explicacions 
controvertides.  

o pot ser, és clar, que arribéssim a l'acord de canviar l'adjectiu per "un increment 
que no volem assumir", però aleshores no assumirien tampoc l'augment 
provocat pel conveni col�lectiu dels treballadors o l'augment de personal que 
vostès han fet aquests darrers mesos.  

o la memòria diu que l'única xifra realment imputable a aquest pressupost és el 
"lògic increment de personal", i que això significa un 7% d'increment. 
Recordem, igualment, que l'increment del capítol 1 l'any 2007 va ser, amb el 
nostre govern, del 3%. 

o es contracta personal nou i, segons la memòria "es regularitzen contractacions 
que s'han anat realitzant durant aquest any tot i no existir les places". Un 
aclariment: aquestes contractacions sense places són del nou equip de govern. 
En alguns casos, la justificació és grotesca: el regidor d'Hisenda ens va explicar 
a tots que es contractava un tècnic mig de Salut per poder complir amb la llei 
respecte les obligacions dels ajuntaments en matèria de salut, obligacions que, 
contravenint la llei, no es feien abans d'ara. El regidor es va referir a l'anàlisi de 
l'aigua, control de les piscines, desratitzacions i desinfeccions i control alimentari 
dels comerços. Tots aquests serveis es feien abans d'ara, senyor regidor, o amb 
personal propi, o amb contractació externa o amb tècnics de la Diputació de 
Barcelona o a través de convenis amb entitats com Progat. Tot i així, aquest 
tècnic de Salut que contracten no podrà solventar el gran tema pendent que no 
veiem reflectit en els pressupostos: la impossibilitat per llei de sacrificar els 
animals. Això vol dir que s'han de prendre decisions i que aquestes decisions 
comporten unes despeses determinades que, de moment, no veiem en el 
pressupost del 2008. 

• Pel que fa a la compra de béns i serveis: aquest capítol segon té un increment del 4%. 
Però ens tornen a dir que és un increment "pràcticament fictici", ja que si descomptem 
l'efecte de la inflació el creixement és inexistent. Serà fictici, però s'ha de pagar i amb 
euros, suposem; i la inflació no és fictícia. 

o L'àrea econòmica i de règim intern i la social augmenten. Part d'aquest augment 
respon a la contractació de serveis d'un "inventor" per un període de 4 mesos i 
una despesa de 10.000 euros, suposem, entre altres coses. I és veritat que 
disminueixen les àrees de comunicació i espai públic (antigament Via pública), i 
aquí també haurien de dir que aquesta disminució és "fictícia", perquè la raó és 
que s'han canviat partides pressupostàries de lloc: s'han passat a administració 
les partides de subministraments, per exemple; i s'han passat al pressupost 
d'inversions manteniments d'edificis que abans estaven en el pressupost 
ordinari. Això vol dir que l'execució d'aquests manteniments no podrà ser 
ordinari ni regular, o no es podrà dur a terme amb tanta agilitat, a part de 
gravar partides com aquesta o la compra de plantes i arbres amb el pes dels 
crèdits que es demanen per fer front a les inversions. Pel que fa a comunicació, 
esperarem a veure el secretíssim pla de comunicació que segons sembla està 
preparant el govern municipal, no previst pel que sembla en aquest pressupost, 
i que tindrà un cost determinat. Això ho comprovarem al final del pressupost del 
2008. 

o Celebrem l'ampliació, per exemple, del projecte TRIA a la franja de 10-12 anys. 
Aquest és un projecte iniciat pel govern anterior que ha donat molt bons 



resultats i ens felicitem que l'actual equip de govern vulgui seguir i potenciar 
una iniciativa tan beneficiosa pels joves del nostre municipi. 

• Inversions: es destaca que "és el primer pressupost d'inversions del present mandat, 
que trenca amb el model de l'anterior legislatura, ja que disminueix el 6% bàsicament 
perquè la plaça Major deixa de ser la protagonista principal de les inversions previstes". 
Certament, acaba la plaça Major i amb aquest acabament s'acabaran les molèsties i 
també l'esforç de finançament. Però també disminueix el finançament, perquè l'equip 
de govern ha renunciat a tirar endavant projectes importants i a rebre subvencions 
importants, com la de l'Auditori. ja que si sumessin la subvenció que ens van atorgar, 
de 500.000 euros (i a la que han renunciat), més la subvenció probable o fictícia que 
ens han de donar el 2008, tindríem ara la possibilitat de realitzar un molt bon projecte 
que ara no serà així. Han renunciat també a l'aparcament del carrer de Sant Llorenç 
per fer-ne un amb moltes menys places al parc de Canyelles; han renunciat al centre 
d'art, a la climatització de l'Espai Tolrà, al nou Casal de Joves tal com estava previst, 
etc. 

o Es destaca més d'un milió d'euros per la construcció de la segona escola bressol, 
el que marca "el caràcter d'aquest nou pressupost". L'escola bressol, després de 
convertir en públic El Coral, estava prevista anteriorment, ja que va ser l'antic 
equip de govern que va fer les gestions i va signar el conveni del Pla de llars 
d'infants amb la Generalitat de Catalunya. Hi estem d'acord, però nou, no és. 

o Es destaca també la política "d'urbanisme de carrer" amb actuacions com el Pla 
integral de remodelació de l'Eixample, i es concreta amb la peatonalització dels 
carrers Sala Boadella i Montcada, que de moment no compten amb l'aprovació 
dels veïns; i amb l'actuació en carrers com el carrer Lleida, Dr. Rovira o Clavé 
(en la seva fase IV): un aclariment: aquests carrers no són el primer Eixample. 
L'Eixample són els carrers que es comprenen entre el carrer Catalunya i el final 
del Prat de la Riba. Ho diem perquè no susciti equivocacions entre els ciutadans, 
i per no crear falses expectatives als veïns dels veritable Eixample. 

o Es diu que un altre gran protagonista són les urbanitzacions: es preveu executar 
la primera fase de la remodelació integral del Racó, però no es diu que es pensa 
fer amb contribucions especials, és a dir, que els veïns hauran de pagar per 
poder tenir un servei mínimament normal d'aigua, a diferència dels ciutadans 
del nucli urbà. 

o Es posen com a exemple d'inversions l'acabament del projecte museístic de 
Castellar Vell (encarregat per l'antic equip de govern), i la inversió en 
equipament tècnic de cultura (que en realitat, és la compra d'un generador 
d'energia). 

• Si, com diuen, descomptéssim la inversió de la xarxa d'aigua, la xifra en inversió 
encara seria inferior, al voltant de 5 milions d'euros. 

• Posem en dubte el pla d'inversions per aquest 2008 pel que fa al seu finançament. 
Sembla ser que es demanaran crèdits per valor de 2 milions d'euros i que es compta 
amb 2 milions 200.000 euros de subvencions (molt agosarat si entenem que aquestes 
subvencions amb les que es compta per pagar inversions encara no estan concedides, 
ni tan sols convocades). 

• Pel que fa a les accions, no hi trobem grans diferències amb el pla d'inversions de 
l'antic equip de govern: hi ha de nou el Pla integral del mal anomenat Eixample, la 
urbanització del carrer Terra Alta i un generador per Cultura, com a novetats. També hi 
trobem 300.000 euros de contenidors soterrats que es pretén que pagui l'empresa que 
recull les escombraries qui, òbviament, farà que això repercuteixi en el rebut dels 
ciutadans. 

• Una novetat és trobar a les inversions partides com "adquisició de plantes", 
"intervenció en equipaments educatius", "millora instal�lacions esportives", "mobiliari 
d'oficina"... Partides de despesa ordinària, de cada dia, que ara dependran dels crèdits i 
els seus interessos. 



• Aquesta disminució en les inversions (que si traiéssim tot el que hauria d'estar en el 
pressupost ordinari, encara seria més), no és un gran èxit. En realitat, són les 
inversions les que queden en el poble i per al poble. La ciutadania continua desitjant i 
necessitant els millors equipaments i les millores de la via pública, així com altres 
serveis (socials o esportius, per exemple). Si els ajuntaments, a més, no reben més 
finançament, patiran un retrocés en millores d'inversions i d'adequacions, i les 
conseqüències les veurem en el futur. Per tant, el desitjable és que els ajuntaments 
disposin de més recursos i més finançament per atendre les necessitats, les demandes 
de la ciutadania, però també les que corresponen per competència directa o derivades 
per la Generalitat. Tenim sort, en part, de poder gaudir d'ingressos futurs, alguns fixos, 
com són els cànons i les subvencions, però és evident que això només serveix per les 
despeses fixes, però no per apostar per millorar els equipaments i oferir més i millors 
serveis, com diu l'equip de govern. 

• La memòria diu: "La nostra capacitat de generar ingressos per inversions, a partir 
d'ara, dependrà de l'endeutament i les subvencions, ja que s'han esgotat les 
possibilitats de vendre sòl". I sí, així es va preveure en el PGOU del 99, que es contenia 
el creixement urbà, de forma consensuada, i només es preveia el polígon de Can 
Bages. I ara veiem que les aportacions econòmiques d'aquest polígon han servit per la 
plaça Major i per alguna cosa més, tot i l'oposició que en va fer el PSC la legislatura 
passada. Ara, però, tot ha canviat, i ara és bo que més d'un milió d'euros de les 
inversions del 2008 es financin amb Can Bages. Curiositats de la vida. 

Ja ens perdonaran, però ens costa veure "l'inici d'unes polítiques a implementar durant el 
present mandat", segons les seves pròpies paraules, en aquest pressupost. 

• Estructuralment, i fora dels canvis de partides d'un lloc a un altre, del canvi de nom 
d'algunes partides i de l'adequació estructural del pressupost a la nova organització de 
l'Ajuntament, no hi veiem novetats importants ni una tendència de canvi real. 

• No estem d'acord amb algunes d'aquestes decisions (com haver posat al pressupost 
d'inversions despeses corrents i periòdiques);  

o no estem d'acord que part de la despesa d'aquest pressupost tingui a veure amb 
la contractació de personal eventual en càrrecs directius i de gestió de 
l'administració local 

o no estem d'acord que part de l'augment dels ingressos provingui de la sanció 
directa als ciutadans, quan existeixen altres fórmules per potenciar el bon ús de 
l'espai públic i l'acompliment de la normativa per part de la ciutadania 

o no estem d'acord que una part molt important d'aquest pressupost es basi en la 
presumpció que es rebran unes subvencions que no depèn d'aquest Ajuntament 
aconseguir-les o no 

o no trobem indicis que aquest pressupost indiqui les "noves polítiques" de l'equip 
de govern, i creiem que és un pressupost en alguns aspectes continuista sense 
que l'equip de govern admeti els encerts dels pressupostos anteriors i en canvi 
basant-lo en acusacions a l'anterior equip de govern per justificar la seva manca 
de visió de futur 

o no creiem que l'equip de govern hagi tingut, amb CiU al menys, cap interès a 
consensuar accions o decisions sobre el pressupost. És cert, i celebrem, que 
s'hagin dut a terme tres comissions informatives, però en cap moment l'actitud 
de l'equip de govern ha tingut res a veure amb la voluntat de consens de què 
tan parlen 

o la justificació d'aquest pressupost està basat en el demèrit i la denúncia de la 
gestió de l'antic equip de govern, i aquesta no ens sembla ni l'actitud adequada 
ni prescrita en el "codi de bon govern" que el PSC va subscriure fa uns mesos, 
on, segons l'alcalde: "es recullen els principis ètics que han d'inspirar la pràctica 
política a Castellar", i es posa el diàleg com instrument per cercar consens en la 
gestió dels recursos públics. Nosaltres no hem estat objecte d'aquest 
pressuposat consens ni diàleg. 

 



És per això que el nostre grup, tot i desitjar honestament que les previsions d'ingressos i 
actuacions del nou equip de govern siguin reeixides, no donarà suport a aquest pressupost per 
al 2008. 
Per l’Altraveu El Sr. Francesc Centeno  diu que sens dubte el tema dels pressupostos que es 
porta avui a aprovació és un dels més importants  en l’exercici del govern de la cosa pública ja 
que d’ell depèn allò que podrem o no podrem fer pels ciutadans i ciutadanes de Castellar 
durant el proper any. 
Per això aquesta és una qüestió que hauríem de tractar amb la màxima objectivitat possible, 
deixant de banda interessos oportunistes i partidistes que res tenen a veure amb les 
necessitats de la població. 
La gent de l’Altraveu són novells en aquests afers de la política. Aprenem de l’experiència i 
reconeixem que encara no tenim la suficient per poder fer un anàlisi i valoració molt en 
profunditat sobre un tema tant complex com és el pressupost. És per això possible i probable 
que hi hagi coses dins aquest pressupost que se’ns escapin però encara no en sabem més. 
Des de l’Altraveu  no tenim processos electorals a la vista; tampoc tenim un passat ni de 
govern ni oposició que justificar o amagar, ni cap revenja pendent per cap tron o cadira 
perduda. El nostre posicionament no respon tampoc a estratègies partidistes ni a servituds 
ideològiques de cap mena. Sabem que nedem en aigües de taurons on encara no sabem ben 
bé com fer-ho, però assumim el risc d’equivocar-nos i el compromís de reconèixer-ho quan 
així sigui perquè no tenim cap altre interès que no sigui el del benestar de la majoria de 
ciutadans i ciutadanes d’aquest poble . És des d’aquest posicionament que avui en un tema 
tant important com aquest dels pressupostos ens manifestarem. 
Per què no votarem a favor?. 
Perquè no hi estem d’acord en que el polígon industrial de Can Bages, la connexió amb la 
xarxa del Ter-Llobregat i la Plaça Major ens hipotèquin el futur, ni econòmicament ni 
socialment ni ecològicament. No volem dedicar un cèntim a disbarats d’aquesta grandària que 
només serveixen als interessos d’uns pocs en detriment del benestar i del futur de la majoria. 
Ha quedat demostrat, segons el forat econòmic que tenim, que potenciar polígons industrials 
ni tan sols reporta benefici econòmic; ans al contrari, ens degrada el medi, perjudica la 
mobilitat i deteriora el benestar i la qualitat de vida. 
Per què no votarem en contra? 
Perquè no volem prorrogar els pressupostos d’aquest any on el ingressos han estat inflats i les 
depeses reduïdes i que no serviria sinó per allargar una situació insostenible que res te a veure 
amb la realitat. També no votem en contra perquè, sincerament, i no ens tremola la veu al dir-
ho, en aquest moment no tenim ni l’experiència ni els coneixements suficients per plantejar 
uns pressupostos alternatius que siguin capaços de gestionar el desori econòmic que tenim.  
Perquè, doncs, ens abstindrem? 
Perquè, encara que no es per tirar coets, en aquesta situació de desgavell, hi ha un increment 
tímid de les partides dedicades a polítiques socials. Perquè a petició de l’Altraveu l’equip de 
govern ha fet les modificacions pressupostàries següents: 

- Reintroduir al pressupost una partida de 100.000 euros per al Pla director del riu Ripoll 
que havia desaparegut en la proposta inicial.  

- Dedicar una nova partida de 10.000 euros per a la recuperació i tancament d’abocadors 
incontrolats a Torre Turull i Can Bages. 

Perquè també ha pres els compromisos de: 
- Dedicar 30.000 euros del remanent de tresoreria d’aquest any per a continuar reduint 

les barreres arquitectòniques que encara hi ha al municipi. 
- Crear una comissió d’eficiència energètica per posar en pràctica l’estalvi en electricitat i 

calefacció en edificis públics i en l’enllumenat públic. 
- Aprovar al mes de febrer l’ordenança de l’aigua per a l’aprofitament de les aigües grises 

en edificis de nova construcció. 
- Realitzar campanyes de sensibilització en la recollida d’escombraries i en la reducció de 

la utilització de bosses de plàstic. 
- Instal�lació d’àrees wifi a espais públics com plaça Calissó, plaça Catalunya i  l’espai 

Tolrà. 



- Promoure la instal�lació de plaques solars a edificis públics. 
- Accions contra la violència feixista. 

És cert que aquesta abstenció amaga també molta precaució i una certa, perquè no dir-ho, 
desconfiança en la gestió de l’actual equip de govern, però també amaga un certa esperança 
que en algunes coses puguin millorar. Estarem expectants a comprovar quines són les 
desviacions en les previsions d’ingressos que s’han fet en aquest pressupost que, malgrat són 
més ajustades que altres anys, no deixen de ser arriscades en alguns apartats, i vetllarem 
perquè les despeses es facin d’acord amb la legalitat. El temps ens dirà si ens hem equivocat i 
sobretot esperem que ens doni l’experiència i el coneixement per ser més ambiciosos en els 
propers pressupostos. 
Per ERC el Sr. Jordi Permanyer intervé i diu que abans d’entrar a analitzar el pressupost del 
2008 val la pena parlar de les dades econòmiques del pressupost del 2007 fetes públiques per 
l’equip de govern del PSC, i que avui han tornat a treure en aquest ple. 
Aquestes dades son, com a mínim, poc rigoroses, ja que per valorar la situació econòmica real 
de l’ajuntament, s’ha de tenir en compte la liquidació definitiva del pressupost del 2007 i això 
encara no s’ha fet. 
Aquestes dades tampoc estan degudament documentades ni avalades per cap informe de la 
intervenció municipal. 
El PSC continua en la línia del  “difama que alguna cosa queda” que ja duia a terme a l’anterior 
legislatura, i ara al govern continua en aquesta línia i avui en aquest ple en tenim una nova 
mostra, però a més, ara en fa un ús absolutament partidista dels mitjans de comunicació 
públics, llençant una campanya merament partidista de difamació a l’anterior equip de govern. 
El regidor d’hisenda i l’alcalde van fer unes declaracions públiques dient que a l’anterior 
legislatura es van adjudicar obres “a dit”. Aquestes son unes acusacions molt greus, i , si en 
tenen proves ho haurien de denunciar judicialment, i si no en tenen proves, i si no hi ha un 
informe de la intervenció municipal confirmant aquests fets, el regidor i l’alcalde ho haurien de 
desmentir públicament i demanar disculpes. 
Srs. del PSC, els regidors d’ERC sempre hem actuat amb transparència i honestedat i exigim 
les disculpes de l’equip de govern per allunyar de l’opinió pública qualsevol ombra de sospita 
sobre nosaltres. 
Ja veurem com es liquida aquest pressupost del 2007, però val la pena recordar que és el PSC 
qui el gestiona des de el mes de juny, i alguna responsabilitat hi deu tenir no ¿, ja que durant 
aquest temps hem pogut comprovar com s’incrementava el capítol de despeses de personal 
amb increment de sous dels regidors de l’equip de govern i amb la incorporació de càrrecs de 
confiança, hi han hagut actuacions, diguem-ne, no massa correctes com l’adjudicació de les 
obres del Casal de Joves en la part privada de l’Espai Tolrà, l’aprovació per Junta de Govern 
Local de contractació de personal quan ja feia temps que estaven treballant, el fet de tirar 
endavant els plànols de la nova escola bressol pública per ubicar-la al costat del Sant Esteve, 
quan la comissió mixta d’educació encara no ha decidit la seva ubicació, etc. etc. 
Nosaltres no hem utilitzat res d’això en contra de l’actual equip de govern perquè aquest no és 
el nostre estil, la nostra actitud ha estat sempre oberta a col�laborar, utilitzant un llenguatge 
respectuós i aportant suggeriments i propostes, i aquest és el camí que continuarem portant. 
Que quedi clar que la situació econòmica de l’ajuntament de Castellar es proa bona per 
superar el tancament d’un any amb dèficit, si és aquest el cas. 
Tots els equips de govern es troben moltes vegades condicionats a l’hora de elaborar el 
pressupost municipal per com a anat l’exercici anterior, i més si ha estat un any d’eleccions i 
és possible que s’aprovi un pressupost inferior al de l’any anterior. Si l’equip de govern és el 
mateix és diu que “degut a l’esforç inversor fet a l’any anterior aquest any serà de contenció”. 
Aquest és el cas de Terrassa, Rubí o Ripollet per posar alguns exemples propers. Si ha canviat 
l’equip de govern és diu que s’està condicionat per la mala gestió de l’anterior equip de 
govern. En el cas de Castellar, resulta que el PSC fa aquestes manifestacions però no estan 
documentades, i resulta que aquesta hipoteca que diu el PSC que es troba correspon a : 
-l’ aparcament de l’Espai Tolrà, a l’arranjament de diverses voreres i placetes del municipi, a 
senyalització viària, a l’arranjament i reparacions a l’Escola de Música de Torre Balada, a la 



renovació de les graelles de Castellar Vell, etc. etc., en definitiva que aquesta suposada 
“hipoteca” correspon a obres que van en benefici dels castellarencs i castellarenques. 
Es diu per part de l’equip de govern que hi havia ingressos pressupostats que no s’han 
complert les previsions, i és cert, però s’ha d’explicar tot, també s’ha d’explicar que s’han 
superat les previsions d’altres ingressos i quines coses bones es troba el PSC que venen de 
l’anterior equip de govern, només a l’àrea d’hisenda podem anomenar el pagament fraccionat 
mensualment sense interessos pel contribuent (vam ser municipi pioner en aquesta 
implantació i ara altres municipis segueixen també aquest camí), instauració de bonificacions 
d’impostos i taxes per temes socials i mediambientals, creació del departament de rendes per 
donar un millor servei als ciutadans, servei que , per cert, el PSC es volia carregar passant el 
servei de recaptació a la Diputació, no complint el contracte vigent fins a finals de l’any 2008 
amb la empresa concessionària i que hagués anat en detriment dels ciutadans. Sort que vam 
aconseguir que l’equip de govern fes marxa enrera ¡. I d’altres temes que ara es materialitzen 
però que ja estaven engegats a l’anterior legislatura  com el soterrament de contenidors a la 
plaça del Cim a S. Feliu, el conveni amb Acció Social de la Generalitat que representa una 
notable subvenció, la posada en marxa de la primera escola bressol pública “El Coral”, la 
venda de terrenys de Can Bages que suposarà ingressos per l’ajuntament superiors als 2 
milions d’euros per sobre del preu de sortida, el cobrament de canons per concessions, etc. 
etc. 
Tots sabem que els recursos d’un ajuntament son limitats i per tant, no es poden fer 
meravelles en el pressupost perquè s’està molt condicionat per les despeses corrents de 
personal, consums, manteniments, serveis als ciutadans, etc. 
L’equip de govern del PSC en aquest pressupost incrementa considerablement el capítol de 
despeses de personal, i nosaltres no hi estem d’acord. 
Es creen 8 noves places i es reconverteixen llocs de treball ,que costaran més diners, derivats 
de la nova estructura organitzativa feta pel PSC, això sense comptar amb les variacions (a 
l’alça) que s’ha fet a la plantilla de personal des de que governa el PSC. I això ho poden 
dissimular vostès com vulguin però la realitat és la que és i en aquest pressupost que ens 
presenten queda clarament reflectit : 
El nou equip de govern del PSC (10 regidors com a l’anterior equip de Govern de CIU i ERC) 
més els càrrecs de confiança, costen als castellarencs al voltant de 200.000 € més a l’any. 
Val la pena també dir que la política de personal que l’actual equip de govern porta a terme, 
considerem que no és precisament la més adequada, i posarem un exemple molt il�lustratiu : 
En aquest moment no hi ha interventor municipal perquè l’anterior interventora va presentar 
la seva dimissió a principis de novembre per divergències esdevingudes amb l’actual equip de 
govern en relació a la manera de gestionar el capital humà, i perquè ella va actuar en tot 
moment de manera professional i neutral mantenint-se al marge de partidismes.  
En definitiva, la plaça d’interventor està vacant i l’equip de govern, tot i que ho podia haver 
fet, no l’ha convocada. Ara està ocupada pel nou cap de serveis econòmics que, a la pràctica, 
és el tercer càrrec de confiança de l’equip de govern. 
En aquests pressupost del 2008 es passen a inversions partides que nosaltres considerem que 
haurien d’estar a l’ordinari. S’incrementa la partida de “campanyes i publicitat institucional” de 
62.000 € a 210.000 €, es comptabilitzen com a ingressos subvencions que no se sap del cert 
si seran concedides, no es contempla a “promoció de la vila” la continuïtat de “Fira Festa”, que 
va representar un gran esforç per part dels grups d’arreu de Catalunya que produeixen jocs 
infantils i juvenils, esforç fet també per part de la Generalitat i per part de l’ajuntament, 
aconseguint que Castellar fos la referència d’aquest sector arreu de Catalunya. Tota aquesta 
feina feta es perdrà i anirà a parar a un altre municipi. Una veritable llàstima. 
Considerem també que la “Setmana del Pallasso” s’hauria de potenciar més des de 
l’Ajuntament, seguint la línia mantinguda durant aquests darrers anys. 
També trobem a faltar més inversió a la part pública de l’Espai Tolrà, no veiem que el 
pressupost contempli cap partida que faci referència a la custòdia del territori, ni als espais 
naturals d’interès local (ENIL) inclosos en el Pla Estratègic de Custòdia del Territori aprovat en 
l’anterior legislatura per tots els partits polítics. Tampoc veiem cap partida que faci referència 
a la instal�lació de plaques solars fotovoltàiques en equipaments públics, projecte que ja va 



quedar enllestit en l’anterior legislatura, no només per a ús propi sinó vendre la energia i 
generar més recursos per a l’ajuntament, tampoc contempla aquest pressupost dur a terme 
un nou aparcament al carrer Sant Llorenç, i podríem anar anomenant encara més temes que 
no estan contemplats en aquest pressupost pel 2008 i que quan el PSC era a l’oposició 
reclamava. Srs. del PSC, s’ha d’actuar amb coherència tant a l’oposició com al govern, i vostès 
quan estaven a l’oposició deien i exigien coses que ara estant al govern no duen a terme. 
I ja per acabar, l’informe econòmic-financer fet pel nou cap dels serveis econòmics d’aquest 
ajuntament, diu que hi ha solidesa financera en l’estructura de l’ingrés i la despesa municipal. 
La despesa ordinària de funcionament i el retorn del deute estan garantits pels ingressos 
corrents i que hi ha superàvit en temes de capacitat de finançament, i segons els comparatius 
que fa cada any la Diputació, hi ha marge per aconseguir més ingressos. 
L’anterior equip de govern, no ho hem deixat tan malament com vostès diuen , oi ¿ 
Malgrat, que per les raons exposades, el nostre vot serà en contra d’aquest pressupost, 
reiterem la nostra predisposició al diàleg per intentar arribar a consensos, de fet, ja ho vam 
intentar en aquest pressupost però l’equip de govern no va voler entrar a negociar el capítol 
de personal que per nosaltres era molt important. A partir d’aquí ja no ho vam intentar més. 
Considerem que l’equip de govern amb la seva actitud ell mateix es va tancant portes que pot 
resultar  molt difícil que es tornin a obrir. Nosaltres però, continuem oberts al diàleg. 
Intervé també el Sr. Jordi Roman  i tot referint-se a la noticia publicada i que fa referència al 
pressupost hipotecat en 1’4 milions d’euros. Demano, si es possible, tenir l’informe detallar de 
l’Auditoria per conèixer quines han estat les partides concretes que suposen aquesta hipoteca. 
Evidentment, coma membre de l’antic equip de govern, n’estic eludit i sorprès per aquest tipus 
de noticia, també m’agradaria que l’equip de govern no faci demagògia amb aquest tema i no 
utilitzi aquesta noticia com un instrument electoralista per desgastar l’anterior equip de 
govern, sinó, que si existeix algun tipus d’irregularitat, que es denunciïn i es prenguin les 
accions corresponents. En relació al pressupost, després d’haver-lo analitzat, la veritat és que 
no presenta grans novetats; és lineal, progressiu, com cada any, i que suposa un increment 
del 5’7%, sembla ser que l’equip de govern ha començat a tocar de peus a terra i com 
demostra aquest pressupost, la realitat és la que és i com tots sabem no es poden fer grans 
actuacions. Continuem amb una anàlisis del pressuposts i parlant des d’una perspectiva de 
continguts i no pas de xifres, l’únic que he detectat és el canvi de partides entre Regidories i la 
creació d’alguna nova partida, en funció de les reubicacions de les Regidories com per exemple 
la creació del síndic del poble. Sincerament, és un pressupost del PSC, però només en el nom, 
perquè és pràcticament igual als pressupostos anteriors, no s’hi detecta cap tipus de prioritat 
específica en matèria d’accions concretes. Nosaltres, a diferència, vam planificar un Pla d’Acció 
Municipal que detallava les inversions anuals de la legislatura, en un programa d’inversions 
clar i ben definit, que responia al nostre programa de govern. En canvi aquest fet no es dona 
en aquest pressupost, on estan les seves promeses electorals. Aquesta tarda he rellegit el 
vostre programa electoral i les promesos com; un aparcament gratuït, les beques per a joves 
esportistes, la creació d’un nou punt d’informació, un passaport cultural, xecs serveis, etc.., 
entre altres, on estan reflectides aquestes promeses en aquest pressupost. I per últim en 
relació a les inversions, responen a  unes inversions orientades a l’acabament de les obres ja 
iniciades en l’anterior equip de govern, estem parlant de la remodelació de carrers, places, 
urbanitzacions, intervencions en equipaments educatius, senyalització de la Vila, contenidors 
soterrats, etc., sincerament, després de fer la balança dels costos i beneficis d’aquest 
pressupost, sent clarament uns pressupostos continuistes, simples i mancats de prioritats, 
però, on no hi ha cap altra iniciativa que l’acabament de les obres ja iniciades, em veig obligat 
a no desestimar-los, no els puc votar a favor perquè aquestes son les vostres línies d’actuació, 
són els vostres interessos, per això, des de la meva condició de regidor no adscrit, 
m’abstindré. Una abstenció que no implicarà que avui no s’aprovin els pressupostos i continuïn 
les inversions ja planificades en l’anterior equip de govern. Senyors regidors del PSC heu 
d’entendre aquesta abstenció com un vot de confiança, però amb precaució, perquè comenceu 
a governar amb el vostre pressupost i serveixi així, per posar fi aquesta frase tant coneguda 
que el pressupost del 2007 estava hipotecat, que no era el vostre pressupost, i que no hi 
podíeu fer res. 



En torn de replica el Sr. Alcalde intervé contestant la intervenció del Sr. Roman dient que en 
l’anterior legislatura es va presentar el Pla d’Actuació Municipal (febrer 2004), ja està bé que 
no ens donin la mateixa prerrogativa que es van prendre vostès, però en qualsevol cas, durant 
el mes de gener, aquest equip de govern, presentarà aquest pla de mandat, en el qual es 
defineixen quines són els principals eixos d’actuació durant els propers quatre anys, i en el 
qual detallarem, també, amb un pla d’actuació municipal, quines són totes les propostes que 
volem activar durant el proper any 2008. 
Pel que fa a la intervenció d’ERC, dir que es reafirma en el que es va comentar en la roda de 
premsa, es van produir una sèrie d’irregularitats administratives, com una sèrie d’obres que es 
van adjudicar, no seguint els procediments regulats per la llei de contractació pública que, 
regula aquest tipus d’actuacions en qualsevol tipus d’Administració, en aquest cas el nostre 
Ajuntament. Així doncs, no hi ha cap inconvenient en detallar-li totes aquestes actuacions, en 
facilitar-li tot tipus d’informació, recordar que no s’ha fet cap informe, només s’han agrupat 
totes aquestes factures que no tenien consignació, a banda de preveure quins són els 
ingressos que no arribaran i les despeses que s’han fet de més, per tal de preveure, 
indicativament en quina situació ens troben avui, així no significa que demà puguin arribar 
més factures o que la previsió d’ingressos pugui augmentar, de totes maneres continuarem 
donant les dades finals de tancament. 
Intervé el Sr. Oscar Lomas, PSC,  i tot referint-se als ingressos de l’any 2007, que segons la 
intervenció de CiU deia que creixien en la mateixa línia que els ingressos d’aquest any, el 
problema no és la xifra, sinó el realisme d’aquesta  xifra. D’altra banda aclarir que la paraula 
“fictici”, segons el diccionari és “no real”, així doncs l’increment imputable a aquest nou equip 
de govern era el 8% i no aquest 19%. Igual com passa amb el ingressos, si que hem estat 
gestionant durant sis mesos el pressupost, però el problema no està en la gestió, sinó en el 
número inicial. Pel que fa a la disciplina diré que tot i que la sanció realment ja es feia, no hi 
havia cap seguiment per fer efectiu el seu cobrament, de manera que al final era com si no es 
fes res. També sobre el tema de la recollida de gossos, dir que es duplica el pressupost per 
poder pagar el manteniment dels animals a la gossera. Vull referir-me al personal directiu o de 
confiança de l’Ajuntament, tenim dues persones en aquest règim, i hem ben explicat els costos 
i que són més baixos, en comparació en d’altres Ajuntaments que regidors d’aquí coneixen 
molt bé. El director de serveis econòmics no és un càrrec de confiança, és una plaça de 
funcionari amb un concurs públic. 
En el codi ètic, si que es parlava de diàleg, hi ha hagut tres comissions informatives i només 
s’han presentat propostes per part de l’Altraveu, les quals han estat acceptades, també es 
parlava de transferència, i  això és el que hem fet amb la presentació d’aquesta valoració, 
transferència amb les dades i la informació. 
Pren la paraula el Sr. Pepe González PSC, per fer una aclariment, sobre el projecte de 
l’Auditori, es veritat que el grup socialista s’ha oposat al projecte de l’Auditori que ja estava 
elaborat i que també s’havia demanat una subvenció a la Generalitat. S’ha considerat que era 
un mal projecte, primer perquè era molt car, costava dos milions i mig, i segon perquè 
suprimia 50 places d’una platea que ja era realment petita.   
Un altre tema a destacar és que s’ha dit que el pressupost és molt baix, 5’8 milions. Fent 
memòria recordaré que sempre hem estat en desacord alhora de mal vendre les parcel�les de 
Can Bages, volíem buscar altres alternatives. Després de dos concursos fallits, ara s’ha 
aconseguit vendre aquestes parcel�les per 6.200.000, un preu relativament més alt. 
Per acabar unes qüestions puntuals; el Casal de Joves, no es veritat que la seva construcció es 
faci en un espai que no es públic, s’ha arribat a un acord de permuta amb l’adjudicatari. De 
l’escola bressol només està dibuixant un projecte. 
Finalment torna a llegir la intervenció que ha fer referent a l’Espai Tolrà: primers mesos de 
govern   no hem estat capaços de treure l’aigua clara  de a on som realment. El concurs 
d’adjudicació de la part privada, que es va fer 15 dies abans de les eleccions per 12 milions 
d’euros, es confús i contradictori. Entre la part privada i la pública no ni ha la 
complementarietat mínima per que el projecte global funcioni. Els adjudicataris del concurs no 
semblen tenir clars alguns dels serveis claus del projecte. 



L’actual equip de govern te la voluntat d’obrir un procés de reflexió i consulta per reconduir un 
projecte que avui genera mes dubtes que certeses. Fins que no arribi aquest procés, sembla 
absurd gastar diners  en actuacions amb el risc d’haver de corregir-les després. 
Per CiU la Sra. Gemma Perich  exposa que el pressupost final és un indicador  de quines són 
les línies que es pretén fer, i que caldrà comprovar la realitat de la seva execució, ara no és el 
moment de fer acusacions, el que val és el que es fa i el que s’executa. 
Per part d’ERC el Sr. Jordi Permanyer intervé per dir que no és coherent que sense un 
informe d’intervenció es facin unes afirmacions tant greus, entenc que s’hauria d’esperar a 
tenir l’informe d’Intervenció i a partir d’aquí  actuar en conseqüència, a nivell polític, a nivell 
púbic i si cal a nivell judicial.  
Faré unes apreciacions sobre la intervenció que he fet sobre el Casal de Joves; hem dit que 
s’havia adjudicat per Junta de Govern Local les obres del Casal de Joves a la part privada de 
l’Espai Tolrà, sense un acord de permuta formalitzat, que es va fer posterior a l’aprovació. Per 
acabar demanar que en temes d’infrastructures escolars hi hagi un pacte local, amb un 
consens de totes les parts afectades a nivell polític, a nivell d’AMPES i a nivell de tota la 
comunitat educativa. 
Intervé el Sr. Alcalde per cloure el debat i diu que aquest equip de govern està obert per fer 
tots els debats que siguin necessaris, ja que són positius i interessants per tothom. Pel que fa 
al Casal de Joves a més de l’acord de Junta ja s’ha formalitzat la permuta.   
I finalment sobre aquesta qüestió que ha generat debat i polèmica d’adjudicacions irregulars, 
son irregularitats administratives que s’han produït, òbviament si tinguéssim algun tipus 
d’indici que s’ha produït malversació  de fons ho posaríem en coneixement de la instància 
judicial pertinent, la sindicatura de comptes, entenem que aquestes irregularitats 
administratives, es van produir en un període molt determinat, en unes condicions molt 
determinades, i per pressa, en aquest cas entenem de l’equip de govern, de poder realitzar 
tota una sèrie d’actuacions abans dels comicis electorals de maig de 2007.        
Pensem que tenim tota la legitimitat del mon per poder fer critica política sobre aquesta 
qüestió,  per la seva gravetat i més enllà de tot això, un dels conceptes que passaran a formar 
part d’aquests pressupostos, si més no perquè apareix en aquest informe financer que és el de 
ficticis. Cal valorar els esforços que estem fent de no incrementar la pressió fiscals en els 
ciutadans i de buscar formules de finançament a través de subvencions, però tant ficticis 
poden ser aquestes subvencions, de que arribin o no, moltes de les quals estan parlades i fins 
i tot compromeses, com per exemple pressupostar uns ingressos que no arribaran mai, perquè 
fictici és pressupostar els impostos de la construcció, quan a més a més l’any anterior ja  hi 
havien indicis que de que aquests ingressos no arribaven, és a dir tant fictici és això com pot 
ser l’altre. Penso que més enllà de que apostant per no incrementar la pressió fiscal, i per 
buscar altres maneres de finançament, crec que s’haurà de veure i analitzar quina és 
l’execució d’aquest pressupost i de quina manera es tanca el pressupost 2008, per tal de 
valorar si aquest ha estat un bon o un mal pressupost . De moment creiem que són uns 
pressupostos realistes, tant de bon s’acabes aquesta crisis en el sector de la construcció i es 
pugui recuperar de tal manera que el pressupost per plus vàlues, que s’ha fet molt a la baixa,  
s’incrementés en 500.000 €, però la veritat és que no hi ha indicis objectius a dia d’avui, que 
indiquin això. 
VOTACIÓ: LA PROPOSTA FOU APROVADA PER MAJORIA ABSOLUTA, AMB EL SEGÜENT 
RESULTAT: 

Vots a favor   : DEU    (10) dels regidors del PSC  
                    Vots en contra: SET    (  7) dels regidors de CiU i ERC   
                    Abstencions :   TRES    ( 3) dels regidors de l’Altraveu i 1 regidor no adscrit 
 
 4. – REGLAMENT TAULA DE MOBLITAT  
 
L’Ajuntament de Castellar del Vallès en el passat Ple del dia 30 d’octubre, acordà crear una 
taula de mobilitat que es configura com a òrgan  de participació i debat entorn a la 
problemàtica que el model de mobilitat genera al nostre municipi. 



ATÈS que el ràpid creixement que ha experimentat Castellar del Vallès, així com les pròpies 
característiques de les persones que s’han integrat en la nostra ciutat i la tradicionals relacions 
–laborals, formatives, assistencials i lúdiques- que s’han mantingut amb els municipis veïns, 
fan necessari obrir un ampli debat ciutadà que faciliti el disseny d’unes polítiques de mobilitat 
adients i adaptades a les necessitats actuals. 
També cal considerar la conveniència i viabilitat de portar el tren fins a Castellar, la necessitat 
de ampliar la carretera B-124, la urgència de millorar la connexió interna i els accessos al nucli 
urbà i la conveniència d’ampliar i millorar el transport col�lectiu per garantir una connexió 
ràpida i eficient entre els diferents nuclis de població i amb les poblacions veïnes. 
ATÈS Qque amb l’aplicació de les mesures reguladores establertes en l’esmentat Reglament 
aquest Ajuntament dóna compliment a les previsions contingudes en l’article 25.2.b i 2.ll), de 
la LRBRL i a l’article corresponent de la Llei Municipal i de Règim Local de Catalunya, referent a 
transport de viatgers, ordenació del tràfic de vehicles i persones. 
Per tot això, aquesta Alcaldia, de conformitat amb el que disposen els articles 49 i 70 de la Llei 
7/1985, de 2 d’abril, i altra legislació autonòmica concordant. 
A l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció dels següents 
ACORDS: 
PRIMER.- Aprovar inicialment el Reglament municipal de funcionament de la Taula de 
mobilitat, el text íntegre del qual figura com a document annex al present acord. 
SEGON.- Sotmetre aquest Reglament a informació pública i audiència als interessats per un 
termini de trenta dies,  a l’efecte de reclamacions i suggeriments, mitjançant la inserció del 
corresponent Edicte al Butlletí Oficial de la Província, transcorregut el qual sense que s’hagin 
presentat reclamacions ni suggeriments, s’entendrà aprovat definitivament sense necessitat de 
nou acord. 
TERCER.- Aprovat definitivament  el Reglament es publicarà íntegrament el seu text en el 
Butlletí Oficial de la Província. 
El Sr. Aleix Canalis pel PSC defensa la proposta dient que en data 30 d’octubre d’enguany es 
va aprovar la creació de la taula de mobilitat com un òrgan de participació i debat a l’entorn de 
la problemàtica del model de mobilitat que tenim actualment  en el municipi. Després de 
diverses reunions prèvies a la confecció i a la inauguració d’aquesta taula de mobilitat, es va 
arribar a un acord amb tots els partits que en formen part i que avui estem aquí representats, 
sobre el reglament i la composició de la mateixa taula. I per acabar dir que en relació al punt 
7è de l’orde del dia presentat per ERC, i que era una proposta sobre la convocatòria urgent de 
la taula de mobilitat per definir les condicions de l’arribada del tren a Castellar, ha estat 
retirada i previ acord amb tots els grup polítics, el Sr. Alcalde, el mes de gener convocarà una 
taula de mobilitat específica per parlar-ne. 
En torn d’intervencions per CiU el Sr. Lluís Manuel  López diu que respecte de la taula de 
mobilitat hem de dir que des del principi ha hagut un consens general sobre la seva necessitat, 
o la seva oportunitat o conveniència. és el mateix que ha passat amb la proposta de reglament 
que des del principi es va presentar, podem dir que vam coincidir també tots en el contingut 
de la proposta de reglament. Potser el punt on han hagut més diferències i debat ha estat el 
dels membres que n’han de formar part. els membres habituals o continus, de fet les 
propostes que es van presentar tant per part de CiU com la resta de partits de la oposició han 
estat totes dirigides en la mateixa línia. tots enteníem que faltaven membres, entitats, 
associacions, i col�lectis  i de fet van coincidir en qui faltava, representants d’entitats de 
defensa o estudi de la natura, representants de persones amb discapacitació, nosaltres vam 
proposar també d’altres com representants veïnals o del transport públic com pot ser el 
col�lecti de taxistes o Sarbús, i que no queden finalment inclosos. per això trobem que el text 
queda coix, tot i que és cert que d’altres interessats poden ser convidats a participar-hi quan 
es cregui oportú, però pensem que hi ha agents socials no inclosos que hi haurien de ser de 
forma continuada.en qualsevol cas i tot i trobar aquesta mancança en el text del reglament de 
la taula de mobilitat, des de CiU donem el nostre recolzament a la seva aprovació votant 
favorablement. 
Intervé per part de l’Altraveu la Sra. Gemma Ubasart tot exposant que la constitució d’una 
taula de mobilitat com a espai que impulsi i faci més plural l’elaboració de polítiques sobre 



mobilitat interna i externa al municipi, és positiva com així ho vam apuntar a l’últim Ple. Per la 
importància que té aquesta qüestió al nostre municipi, així com per la necessitat que aquesta 
sigui tractada per una pluralitat d’actors, donarem el nostre recolzament al reglament de la 
Taula de mobilitat perquè aquesta pugui començar a treballar. 
Dit això, però, i com a primera qüestió, continuem insistint en que la composició d’aquesta 
taula, en quan a actors, no ens convenç. Reprodueix un esquema excessivament productivo-
fordista, més propi dels anys seixanta i setanta que de l’actualitat. Els principals actors són 
aquells que tenen a veure amb el sector industrial: patronal i sindicats, molts d’ells no radicats 
a Castellar. Pensem que és una visió esbiaixada de la problemàtica de la mobilitat. 
Des de l’Altraveu esperem doncs la incorporació de nous actors dels inicialment pensats. 
Alguns ja es veuen introduïts en la nova versió del reglament, com poden ser les entitats 
medioambientals i les de discapacitats. També esperem la presència d’altres sindicats que a 
diferència dels majoritaris si que es troben radicats a Castellar i que poden tenir una visió més 
àmplia de l’exclusivament reduïda al sector industrial. 
Però a part d’aquests actors inclosos, pensem que s’ha d’anar més enllà i donar cabuda a 
altres entitats que en un primer moment no s’han contemplat però que així ho desitgin, com 
pot ser l’assemblea de joves, que així ha mostrat el seu interès. Així com ciutadans que tenen 
un coneixement important en qüestions que afecten la mobilitat, “experts” perquè la seva 
vivència quotidiana els fa ser coneixedors de determinades problemàtiques de la mobilitat 
castellarenca. Per exemple, les persones usuàries de la Vallesana o els transportistes que han 
de moure grans vehicles pel municipi. La incorporació d’aquestes persones pot ser vista també 
com una política de foment de la participació i de l’autoorganització, la possibilitat que neixin 
nous col.lecius i associacions.   
Com a segona qüestió, volem apuntar que la Taula de mobilitat ha de tenir uns objectius clars 
de treball. Per això creiem que és necessari que comenci el més aviat possible l’elaboració d’un 
Pla de Mobilitat per poder definir el model de mobilitat que volem per Castellar. Un pla de 
mobilitat que pot ser participat per diferents actors, però que ha d’estar elaborat amb criteris 
de competència tècnica. Cal no repetir estudis, com per exemple el que es va fer sobre 
mobilitat requerit per dur a terme l’aprovació definitiva de la urbanització de Can Bages. 
Aquest no s’ajusta a allò que queda regulat pel Decret de desenvolupament de l’Estudi 
d’Avaluació de la Mobilitat Generada (EAMG) (Decret 344/2006). No s’ajusta ni en el sistema 
de càlcul, ni en la previsió de les infraestructures per a la bicicleta, els desplaçaments a peu i 
el transport col�lectiu, ni en la contribució als costos per assegurar una mobilitat sostenible.  
Cal doncs iniciar un Pla de mobilitat i que aquest estigui ben elaborat i que serveixi per discutir 
prioritats en quan a la mobilitat al nostre municipi. No volem un document per guardar-lo en 
un calaix, sinó que cal un Pla que ens sigui útil per poder discutir políticament les mesures a 
adoptar. 
Per ERC intervé el Sr. Oriol Papell tot dient que des del seu grup valorem positivament 
aquest pas endavant de la taula de mobilitat, proposada en el seu moment pel grup d’ERC. 
Afegir que la proposta sobre convocatòria urgent de la taula de mobilitat per a definir 
condicions de l’arribada del tren a Castellar, ha estat retirada en base al compromís de l’Equip 
de Govern de fer-ne una convocatòria pel mes de gener, on s’hauria de decidir les condicions 
en que volem que arribi el tren, cotxeres a Castellar o a Sabadell, tren soterrat o en superfície, 
quantes estacions, etc., malgrat no hi haguí encara un projecte definit.  
Finalment el Sr. Jordi Roman, regidor no adscrit, es manifesta en igual sentit i dona el seu 
vot favorable. 
En torn de replica el Sr. Aleix Canalis pel PSC, exposa que la redacció final del reglament va 
quedar oberta perquè totes les mancances que si puguin trobar, puguin ser  incorporades. 
També assumim com a propi la proposta de l’Altaveu que és la redacció d’un pla de mobilitat . 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 

5.- PLA D’IGUALTAT 
 

L’Ajuntament de Castellar del Vallès, en col�laboració amb el Servei de Promoció de Polítiques 
d’Igualtat Dona-Home (Diputació de Barcelona) i l’Associació Espais per a la Igualtat, han 



treballat en l’elaboració d’aquest Pla Municipal per a la Igualtat d’Oportunitats entre Dones i 
Homes a Castellar del Vallès. 
El document que es presenta per a la seva aprovació és fruit de mes d’un any de treball. En 
aquest temps s’ha realitzat la fase d’anàlisi de la realitat (Diagnosi de Gènere i Igualtat 
d’Oportunitats. Ajuntament de Castellar del Vallès, de 2006), en la que s’ha elaborat una 
anàlisi a través de l’estudi dels projectes que es duien a terme, de dades de població, 
d’entrevistes a personal tècnic i polític i altres agents municipals. 
El document que presentem es basa en dos plantejaments pràctics  bàsics: 
- que serveixi com a marc de referència pels diferents departaments que en qualsevol 

moment vulguin desenvolupar actuacions basades en la perspectiva de gènere i la igualtat 
d’oportunitats. 

- Que serveixi per definir actuacions a desenvolupar a curt termini, mig i llarg termini.    
Per tant, es planteja com una proposta oberta, flexible, que pot anar completant-se i 
modificant-se al llarg del temps, en funció de l’evolució de la realitat municipal i de les 
polítiques de l’Ajuntament. 
A proposta de la Regidoria de Benestar Social, a l’Ajuntament Ple es proposa l’adopció del 
següent 
ACORD: 
Aprovar el Pla d’Igualtat de Castellar del Vallès. 
La Sra. Mercè Giménez  pel PSC, defensa la proposta  i diu que és l’avant projecte d’un pla 
d’igualtat d’oportunitats entre homes i dones, cal recordar que és un pla elaborat durant la 
legislatura anterior i que ha estat estudiat per cada regidor del nou equip de govern. En la 
redacció del document ha col�laborat el Servei de Promoció de Polítiques d’Igualat Home, Dona 
de la Diputació de Barcelona i l’Associació Espais per la Igualtat. S’estructura en sis grans 
àmbits d’actuació; organització municipal, territori, població, usos del temps i salut. Con tota 
planificació ha passat per diferents fases, i la primera ha estat la de l’analisis de la realitat , es 
va detectar una diagnosi a on es valoraven els diferents àmbits que influeixen i condicionen la 
vida quotidiana de la població,  aquesta diagnosi va servir de base de punt de partida, per dur 
a terme les línies d’actuació i definir les propostes del Pla, que es basa en dos plantejaments 
pràctics bàsics, que serveixi com a marc de referència per les diferents Regidories que en 
qualsevol moment vulguin desenvolupar actuacions basades en la perspectiva de gènere i en 
la igualtat d’oportunitats i que serveixi per marcar actuacions a desenvolupar a curt, mig i i 
llarg termini. Per tant és una proposta oberta i flexible que pot anar completant-se al llarg del 
temps en funció de l’evolució de la realitat municipal i del es polítiques de l’Ajuntament. A 
partir de la redacció del Pla tenim les propostes prioritzades de sis àrees determinades, 
algunes accions van dirigides específicament a les dones i pretenen paliar i eradicar les 
desigualtats que es pateixen per raons de gènere. Altres accions són transversals i van 
adreçades a tota la població, Després de la regulació  de les actuacions del pla i els recursos 
econòmics existents s’han establert unes prioritzacions per a l’any 2008, d’acord amb 
l’augment del pressupost de la partida, passant de 15.000 € a 30.000 € en el pressupost del 
2008 acabat d’aprovar. Amb aquestes situacions de recursos econòmics volem prioritzar pel 
2008 les següents actuacions: 
- la consolidació i ampliació dels serveis específics d’atenció integral a dones víctimes de la 

violència incloent-hi l’atenció a la resta de la família, que fins ara no s’havia contemplat. 
Serveis jurídics i psicològics i d’altres serveix que requereixin. 

- La realització de campanyes de sensibilització i de prevenció de violència de gènere adreçat 
a persones de diferents edats 

- La realització de programes de suport a les dones i homes que tenen cura de persones 
depenents.                 

Amb aquest pla ens hem dotat d’una eina que pot afavorir en la millora de la condició social, 
econòmica i política de la dona. 
S’obra un torn d’intervencions amb la Sra. Mercè Carbonés, de CiU, i diu que la  igualtat 
entre dones i homes en el pla jurídic ja és un fet, i en la realitat quotidiana s’han fet grans 
avenços, tot i que encara queden actituds i comportaments en els àmbits personal, familiar, 
associatiu, professional i participatiu en la vida ciutadana, en els quals la dona segueix tenint 



un paper secundari.  
En el Pla Municipal per a la Igualtat d’oportunitats entres dones i homes de Castellar del Vallès  
ens diu que des de la perspectiva de gènere s’ha plantejat que les dones estiguin presents en 
tots el àmbits, per així contribuir activament a l’assoliment d’una societat igualitària i 
consolidar el seu paper com a ciutadans. Es, per això, important recolzar i potenciar la 
conciliació i la corresponsabilitat per facilitar l’accés de totes i tos a les activitats productives, 
associatives, de lleure i culturals amb una vida familiar domèstica i viscuda com una part 
fonamental pel manteniment de la vida i no com una càrrega, que encara ara patim a la nostre 
societat. S’ha de continuar fent programes de suport tècnic i econòmic, així com també  
productes i serveis que reforcin les polítiques locals d’igualtat. Nosaltres hi donarem tot el 
nostre suport. 
Intervé per l’Altraveu la Sra. Gemma Ubasart dient que des de l’Altraveu constatem, de la 
mateixa manera que ho fa l’equip de govern, la necessitat que es duguin a terme polítiques 
orientades a fomentar la igualtat relacionades amb el gènere. Es tracta d’una realitat 
abastament oblidada a l’administració local que aquí representem i en aquest sentit valorem 
com a positiva la redacció d’un “Pla municipal per la igualtat d’oportunitats entre dones i 
homes”. L’objectiu ha de ser aquell que ens mou també en altres camps: viure la diferència en 
la igualtat. Les persones som diferents però hem de treballar perquè aquestes diferències no 
ens portin mai a la desigualtat.Si bé les lluites feministes han aconseguit reduïr les 
desigualtats en l’esfera productiva - tot i que encara queda molt camí per recórrer- les 
desigualtats són profundes en l’esfera reproductiva i en la comunitària. Així doncs, les 
violències masclistes només són la punta més visible d’un gran iceberg de desigualtats. En 
aquest sentit cal superar la visió exclusivament punitiva per resoldre aquestes qüestions i cal 
entrar en un treball quotidià i des de la proximitat que el món local ens pot oferir. 
Ens agradaria, però, apuntar algunes mancances que hem detectat en aquest Pla. 
Observacions que voldríem que es tinguessin en compte en el desenvolupament de polítiques 
públiques de cara a un futur. 
Una primera crítica es desprèn de la idea que el concepte gènere, com a construcció social que 
és, està estretament lligat a una visió heteronormativa de la realitat que hauria de ser tinguda 
en compte. És a dir, el gènere dota d’uns determinats rols a dones i homes, així com també 
d’unes connotacions normatives concretes. Entre aquestes assignacions, el gènere també dota 
d’una determinada “normalitat” (entre cometes) pel que fa a les orientacions sexuals que han 
de tenir homes i dones. Si fem polítiques orientades a fomentar la igualtat en qüestions 
relacionades amb el gènere, doncs, pensem que hem de tindre en compte també aquelles 
aportacions que es fan des del moviment lesbià-gai-transexual.  
És cert que s’han introduït petits canvis al llarg de la setmana per reflexar  aquesta dimensió 
al Pla, activitat que valorem com a molt positiva i que ens fa pensar que de cara un futur es 
pot avançar en aquest camp. També és cert però que les modificacions que s’inclouen són 
merament testimonials i no tenen el caràcter transversal i integral que requeririen.  
Així doncs, relacionat amb el tema, ens agradaria recordar que moltes han sigut les lluites 
socials per acabar amb la centralitat del subjecte considerat com a portador de drets i 
llibertats en el nostre món occidental, que fins a èpoques molt recents ha estat identificat en 
l’home, blanc i heterosexual, tot deixant de banda la resta de la humanitat. En aquest sentit, 
doncs, des de l’administració local s’ha de treballar per aconseguir una igualtat superant 
aquestes centralitats discriminadores. 
A mode d’exemple, i sense voler ser exhaustius, ens referim al dret a la salut, i com aquest es 
veu retallat si actuem des d’una perspectiva masclista i heteronormativa. Moltes de les 
campanyes que es duen a terme per fomentar practiques saludables en l’àmbit sexual 
continuen caient en considerar només un model com a vàlid. Si bé últimament es comencen a 
tenir en compte determinades pràctiques associades amb la homosexualitat masculina, no 
succeeix així amb l’homosexualitat femenina, realitat que resta invisibilitzada, de la mateixa 
manera en que ho ha estat el món de les dones al llarg de la història occidental.  
Dit això, i per finalitzar aquesta intervenció, no ens cansarem de repetir que necessitem una 
visió estratègica i integral de les polítiques que es desenvolupen en l’àrea social, entenent 
aquestes des d’una perspectiva àmplia: polítiques culturals, educatives, socials, etcètera. 



Àmbits especialment descuidats tradicionalment pel nostre govern local. Cal anar  més enllà 
de l’elaboració de plans parcials, de dificil cumpliment, i assumir una visió de conjunt, i uns 
objectius a mitjà i llarg termini. 
Intervé el Sr. Jordi Permanyer per ERC tot dient que aquest pla d’igualtat és la fase d’anàlisi 
de la realitat existent, és un document obert i que esperem que hi haguí l’aportació de tots 
durant tot el seu desenvolupament . Es vol que sigui el marc de referència de l’Ajuntament, 
per dur a terme polítiques púbiques basades en la perspectiva de gènere i la igualtat 
d’oportunitats; i que serveixi també per definir actuacions a desenvolupar a curt, mig o llarg 
termini . Ens congratulem que hi haguí aquest consens i evidentment emplacem a tots a grups 
i la seva obertura a l’exterior, fora de l’Ajuntament, per tal de treballar i desenvolupar tots 
aquest projectes. 
També el Sr. Jordi Roman,  regidor no adscrit, manifesta el seu vot favorable. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 
 
 6.- PROPOSTA SOBRE CREACIÓ DEL CONSELL LOCAL PER LES PERSONES AMB  
                DISCPACITAT 
 
La percepció social de les persones amb discapacitat ha canviat radicalment des de l’aprovació 
de la LISMI, l’any 1982, la Convenció de les Nacions Unides sobre els drets de les persones 
amb discapacitat de l’any 2006 o amb la recentment aprovada Llei de la Dependència i la Llei 
de Serveis Socials aprovada pel Parlament català. 
L’any 2003 –any europeu de la discapacitat- es va posar de manifest que les persones amb 
discapacitat han de deixar de ser concebudes com a necessitades d’ajuda i receptores netes de 
serveis a ser considerades ciutadanes i ciutadans de ple dret, amb les obligacions i garanties 
que atorga el marc legal vigent. 
Les persones amb discapacitat han de fer-se presents i visibles a la vida pública i quotidiana, 
com de fet ja ho són –amb tot el camp que queda per córrer- al món educatiu i laboral, 
exercint el seu dret a decidir sobre allò que les envolta. 
És amb aquest esperit que el grup municipal d’Esquerra Republicana de Catalunya proposa a 
l’Ajuntament  Ple  l’adopció del següent: 
ACORD: 
Aprovar la iniciació per a la creació del Consell local de les persones amb discapacitat, Consell 
que ha de reunir les entitats locals que tenen entre els seus objectius donar resposta a les 
necessitats i anhels de les persones amb discapacitat de la nostra vila. 
Defensa la proposta el Sr. Oriol Papell per ERC, i dona lectura a la proposta. 
En torn d’intervencions pel PSC la Sra. Mercè Giménez manifesta que l’equip de govern creu 
que és una proposta positiva, des de l’aprovació del primer pla de salut es va prioritzar la 
problemàtica de les persones amb discapacitats, i en el ple de novembre es va aprovar el 
segon pla de salut on es reformava aquesta priorització. Des del consell de salut i des de la 
comissió de les persones amb discapacitats, ens reunim cada dos mesos, amb representació 
de l’Ajuntament, professionals del CAP, i representats de totes les entitats de la Vila que 
treballen en aquest àmbit, amb l’objectiu de millorar la qualitat de vida d’aquest col.lectiu, 
afavorir la inclusió social, treballant per la inserció laboral, les activitats del lleure, per la 
problemàtica de l’habitatge i així disminuir l’estigma dins d’una societat amb perjudicis. Des de 
la Regidoria de Benestar Social i Salut estem treballant en aquesta línia, també en  recursos 
humans amb la incorporació d’una tècnica de discapacitat a la Regidoria des del mes de maig 
de 2007, com amb l’actualització de les necessitats d’aquest col.lectiu en forma d’estudi, amb 
l’esborrany  de l’actualització del pla de discapacitat vigent i estudiant la possibilitat, en un 
futur, de l’ampliació de la sala Puigverd.           
El Sr. Francesc Centeno per l’Altraveu diu que votaran a favor de la proposta i aprofita per 
dir al grup d’ERC que han fet més propostes en aquest sis mesos d’oposició, que en els darrers 
8 anys de govern. Esperem que aquesta activitats no s’aturi i que poden comptar amb el 
nostre suport. 
En torn de replica el Sr. Oriol Papell  per ERC intervé per dir que el consell sociosanitari ja 
existia, però és un pas que fem endavant . 



Per CiU la Sra. Gemma Perich  diu que anteriorment aquests consells formalment no 
existien, el que si existien eren unes trobades de forma habitual, bàsicament perquè hi havia 
un interès comú o una necessitat.  
Pren la paraula el Sr. Alcalde per matisar que aquest acord és aprovar la iniciació de la 
creació del consell local. 
VOTACIÓ: FOU APROVADA PER UNANIMITAT 

 
Aquest 7è punt de l’ordre del dia ha estat retirar 
 

8.- ASSUMPTES SOBREVINGUTS 
 
8.1.-  
 
No n’hi ha 
 
 9.- SUGGERIMENTS I PREGUNTES 
 
S’inicia el torn amb el grup de l’Altraveu, la Sra. Gemma Ubasart diu: 
“Les males dinàmiques de treball que s'institueixen en una administració pública van més enllà 
dels canvis de govern. Hem pogut comprovar com malauradament continua la que hem 
anometat  pràctica del número 2 en la selecció de personal, instituïda al nostre Ajuntament 
des de fa molts anys. L'acta de selecció d'un/una treballador/a social que data a 10 d'octubre 
de 2007 n'és una mostra que prenem per il�lustrar aquesta pràctica. No sabem ni volem saber 
el nom de les persones que hi ha darrera dels números aquí apuntats.  
Sorprèn, però, el fet que la persona que ha obtingut més puntuació en el concurs de mèrits 
(amb un 7,54) sigui superada per la persona que ha quedat tercera en el concurs de mèrits 
(amb un 5,6), només a través d'una entrevista que no gaudeix d'uns criteris objectius de 
valoració. També sorprèn que precisament les dues persones amb més nota en el concurs de 
mèrits (núm. 6991 i 7008) tinguin unes valoracions a l'entrevista més baixes.  
És la pràctica que li hem donat el nom del número 2 en el procés de selecció de personal: el 
concurs de mèrits (la part més objectiva del procés de selecció) es veu corregit amb una 
entrevista subjectiva i sense cap mecanisme de control extern.  
La nostra pregunta l'equip de govern és la següent: Quines mesures pensa implementar el nou 
govern municipal per acabar amb pràctiques no objectives en la contractació de personal? 
Des de l'Altraveu PROPOSEM dues mesures: 

• La participació dels regidors d'aquest Ajuntament en els tribunals durant tot el procés 
de selecció de personal.  

• Abandonar el mètode de l'entrevista com a element central en el procés de selecció ja 
que considerem que aquest té una alta component d'arbitrarietat i subjectivitat.  

Contesta el Sr. Oscar Lomas pel PSC explicant que l’aspirant tercer, després de la entrevista 
va quedar en segon lloc, i donat que la situada en primer lloc va renunciar, és va agafar a la 
segona aspirant. 
Val a dir que l’entrevista és un bon mètode per tal de complementar un procés de selecció, els 
mèrits permeten valorar la formació i experiència d’una persona, però l’entrevista ha de 
permetre valorar l’educació de la persona al lloc de treball. Evidentment els punts de 
l’entrevista en cap moment han de passar per sobre dels mèrits. D’altra banda recordar que 
els grups polítics i el comitè poden participar en el tribunal amb veu i sense vot, i la llei 
determina que la redacció de les bases és competència de l’Alcaldia. Per això, des de l’equip 
de govern proposem establir, prèvia discussió amb la resta de grups, unes bases generals on 
sempre es marqui la mateixa ponderació per les diferents fases del procés de selecció. 
L'Altraveu va denunciar el mes de setembre de 2007 que 20 dels 35 pisos que estan previstos 
construir a la Plaça Major no compleixen les ordenances municipals. La normativa de 
l'Ajuntament de Castellar del Vallès diu que els pisos de dues habitacions han de tenir una 
superfície superior a 55m2, fet que no succeeix en aquests 20 pisos.  



Avui, dia 9 de desembre, els pisos a la pàgina web de la constructora i de diferents 
immobiliàries continuen anunciant-se com si tinguessin dues habitacions. 
Des de l'Altraveu preguntem: Quines mesures ha pres el govern municipal front a la publicitat 
enganyosa de la constructora i les immobiliàries que continuen anunciant la venda de pisos de 
dues habitacions?  
Contesta el Sr. Aleix Canalis, pel PSC tot dient que s’ha parlat amb la promotora perquè 
retirés aquesta publicitat, desconeixen si aquesta publicitat ha estat totalment modificada, 
però des de l’equip de govern considerem que no es responsabilitat d’aquest Consistori la 
política comercial dels promotors, per altra banda si hom considera danyats els seus drets o ha 
estat víctima d’un engany publicitari, aconsellem que recorri a les vies establertes per fer valer 
els seus drets. 
També intervé el Sr. Francesc Centeno per l’Altraveu per preguntar: Després de veure amb 
cert detall els diferents documents referents al projecte d’urbanització de Can Bages, 
actualment pendent de l’aprovació definitiva fins que no es resolguin una sèrie de qüestions, 
em trobat a faltar l’estudi d’impacte ambiental, i ens ha sorprès, sobretot per que molts dels 
que defensen aquest projecte aferrissadament, es pensaven que existia. És lògic que s’ho 
pensessin perquè realment un projecte com el que volem dur a terme, avui en dia no es pot 
executar sense que aquest document s’hagi tramitat. 
L’estudi d’impacte ambiental és necessari per imperatiu legal però també per les següents 
raons: 
1.- estem parlant d’un lloc agro-forestal declarat espai bàsic connector pel Parc Agrícola del 
Vallès i que va ser aprovat unànimement per aquest Ajuntament. 
2.- Per poder-lo posar en funcionament hem de fer un transvasament d’aigua d’un riu que no 
està acomplint amb els cabals mínim ecològics i del que últimament se n’està parlant molt als 
mitjans de comunicació. Com podreu comprendre la gent que estima i viu al costat del Ter no 
estan gens satisfets de la nostra insolidària decisió.  
3.- Hi ha un torrent de 1.800 metres de bosc frondós i ric amb ribassos de 25 i 30 metres que 
va a raure al riu Ripoll. 
4.- Un Mas que data del s. XVI, actualment abandonat, envoltat de deixalles i abocaments 
incontrolats. 
5.- Un increment molt important de trànsit de vehicles, el doble del que s’especifica a l’estudi 
de mobilitat presentat pels promotors, en una carretera actualment col�lapsada, amb un 
augment, també molt important, d’emissions de CO2 amb el que això suposa per la salut de 
tots i totes.  
6.- La pèrdua de 65.000 m2 de bosc d’alzines, roures, pins i tota la riquesa de fauna i flora. 
7.- la destrucció d’uns 150.000 m2 d’espai que fa uns anys eren explotacions agrícoles. 
Actualment hi ha uns 25.000 m2 que s’estan llaurant i que es volen convertir en asfalt i blocs 
de formigó.  
8.- És cert també que ja hi ha algun activitat industrial; bàsicament una indústria tèxtil i un 
parell de naus més que es dediquen al emmagatzematge de caravanes, una residència de 
gossos, alguns espais amb tanques dedicats a emmagatzematge de material de construcció 
però ni molt menys hi ha una activitat industrial consolidada que ens justifiqui tota aquesta 
destrucció. Cal ordenar i posar cert control a tot aquest espai però evidentment es podria fer 
sense urbanitzar-ho industrialment.   
L’anterior Alcalde d’aquest municipi Sr. Lluís M Coromines en carta dirigida a la Delegació 
Territorial del Departament de Medi Ambient de la Generalitat de Catalunya signada el 21 de 
juliol de 2003 i en resposta a la petició de memòria ambiental formulada per aquest 
organisme, argumenta que per la tramitació del Pla Parcial de Can Bages no se’n deriva cap 
obligació d’incloure una avaluació d’impacte ambiental ja que l’esmentat Pla s’aprovà 
inicialment el 20 de juny de 2002, abans de l’entrada en vigor de la llei 2/2002 de 14 de març 
(s’equivoca i diu 14 d’abril) que obliga a aquesta avaluació. Aquesta llei entre en vigor el 21 de 
juny de 2002, tres mesos després de la seva publicació al DOG. El dia abans el Sr. Coromines, 
amb el suport dels grups municipals que governen en aquell moment, aprovà inicialment el Pla 
Parcial de Can Bages per evitar l’avaluació ambiental. Malgrat l’argúcia legal aleshores del Sr. 
Coromines, la legislació actual obliga la realització d’aquest estudi. 



Des del grup municipal de l’Altraveu qüestionem seriosament la viabilitat i necessitat de fer 
aquest polígon i demanem formalment que el projecte d’urbanització de Can Bages no s’aprovi 
definitivament fins que s’hagi fet aquesta avaluació ambiental. 
Per això preguntem: Pensa l’equip de govern acomplir la legalitat vigent i demanar la 
realització d’un estudi mediambiental de l’impacte que suposaria el polígon industrial de Can 
Bages?. 
Pren la paraula el Sr. Aleix Canalis pel PSC, tot contestant a la primera pregunta, que 
òbviament l’equip de govern si que pensa complir amb la legalitat vigent; i ens pot agradar o 
no, però en el seu moment, els anterior equips de govern també van acomplir amb la legalitat 
vigent en matèria de avaluació ambiental en tot el procés fins a l’aprovació definitiva del Pla 
Parcial de Can Bages, el juliol de 2004. Aquesta és la situació, tot el procés es va fer conforme  
a la legalitat vigent.  
Els primers documents d’aquest Pla de Can Bages data de l’any 1998, quan es signa un primer 
conveni per la incorporació de Can Bages al procés de revisió de Pla General. Per acord de la 
Junta de Govern de data 20 de juny de 2002, s’aprovà inicialment el Pla Parcial, posteriorment 
la Comissió d’Urbanisme de Barcelona l’11 de juny de 2003, suspengué la tramitació afegint-hi 
unes modificacions, i un cop incorporades s’aprovà pel Ple  en data 3 de desembre de 2003, i 
en data 17 de desembre de 2003, el departament de Medi Ambient admet un informe donant 
com a favorable l’avaluació ambiental d’aquest Pla Parcial. El 27 de juliol de 2004, la Comissió 
d’Urbanisme també hi dona conformitat, i es publica definitivament l’edicte el 25 de febrer de 
2005. Tot seguit dona lectura de l’informe elaborat pel Sr. Secretari, del que es desprèn que 
no procedeix a la realització d’un nou estudi d’impacte ambiental. 
De tota manera l’equip de govern es compromet a treballar conjuntament amb els promotors 
dels polígon per vetllar que la edificació de les naus que en un futur es desenvolupin en el 
polígon siguin ubicades en zones on l’impacte ambiental sigui el mínim, hi ha parcel�les grans 
en zones boscoses hi altres parts de la parcel�la que no ho son, i intentaren instar a ubicar les 
naus en les zones amb menys massa boscosa i riquesa biològica, i així mateix coneixen a 
riquesa medi ambiental de la zona verda que ocupa el torrent de Can Bages, l’equip de govern 
es compromet també, a realitzar un estudi detallat d’aquesta zona del nostre municipi, per tal 
de poder garantir la supervivència d’aquest espai i de la seva biodiversitat. 
En torn de replica el Sr. Francesc Centeno de l’Altraveu intervé demanant com es pot 
preservar aquest espai, també informació sobre la construcció de la depuradora, i torna a 
insistir en l’estudi medi ambiental. 
El Sr. Aleix Canalis pel PSC, diu que aquest estudi ara no ens serviria per res, perquè la 
legalitat vigent quan es va aprovar el Pla, feia referència a que s’havia de fer un informe de 
valoració ambiental, el qual té l’informe positiu per part del departament de Medi Ambient de 
la Generalitat, considerem que a hores d’ara, més que intentar interposar un acte 
administratiu contra un pla ja aprovat, que com diu el Sr. Secretari, es irreversible excepte 
que hi hagi la voluntat expressa per part dels promotors, que no l’han expressada, entenem 
que és més positiu intentar adequar i protegir els espais que tenim actualment lliures de 
construcció i que no estan afectats per la parcel.lació pròpia del polígon, i entenem que amb 
aquesta mesura podem paliar els efectes nocius que sobre algunes espècies i  trams de bosc 
pugui ocasionar aquest polígon. 
També dir que com equip de govern i juntament amb l‘arquitecte promotor hem anat a fer un 
vol pel polígon de  Can Bages, i in situ ens va explicar sobre el terreny on havia d’anar cada 
una de les infrastructures, i en tot cas i recollint el referent que va fer l’arquitecte podem fer 
extensiva una visita de tots els grups municipals per tal de conèixer sobre el terreny on hi ha 
la ubicació real de cada infrastructura i l’afectació real que té sobre la zona del torrent i zones 
boscoses que puguin ser subjecte de protecció. 
Continua amb les preguntes per ERC el Sr. Jordi Permanyer  diu: 
- quines característiques urbanístiques ( m2, % de desnivell, condicions del terreny per 
construir-hi, etc.) té el terreny a l’altra banda de la ronda que l’equip de govern proposa per a 
la construcció del 7è CEIP?.  
- quin és el cost econòmic dels terrenys que l’Ajuntament ha de comprar per completar els m2 
mínims que la Generalitat exigeix per ubicar-hi el 7è CEIP?.            



Contesta el Sr. Aleix Canalis pel PSC, i en primer lloc diu que la selecció d’aquest espai com a 
una futura localització d’un equipament educatiu, és una idea que va néixer en l’anterior 
legislatura, per tant les característiques tècnic d’aquest espai, crec que ja han estat 
estudiades. Tot i això val a dir que aquests terrenys són dues parcel�les, una parcel�la d’uns 
6.000 m2, i esta ubicada prop de la rotonda de l’UBAE, la qualificació correspon  a agrícola i 
ramader i és necessari plantejar una modificació puntual de Pla General per tal de poder 
encabir uns equipaments en un sol rústic. Aquest tràmit de modificació en va iniciar l’any 2006 
i actualment es troba en la seva fase final, pendent de l’aprovació definitiva per part de la 
Generalitat de Catalunya. L’obtenció d’aquests terrenys caldrà que es faci per compra o per 
expropiació. A finals de 2006, l’anterior equip de govern va mantenir unes converses amb la 
propietat per tal d’aconseguir aquesta cessió, en principi d’aquestes converses en va sortir una 
valoració de 150.000 €, tot i això només és una proposta, i des de l’equip de govern s’han 
mantingut nous contactes per tal d’aconseguir un tracte més favorable, tenint en compte que 
la nova Llei del Sòl preveu  una valoració diferent del sòl rústic respecte a la normativa 
aprovada anteriorment. 
I sobre el segon terreny objecte de la pregunta, serien 5.400 ,2 que correspon a una zona 
d’equipaments comunitaris de l’esmentat Pla Parcial dels Fruiters, per tant, com que aquest 
terrenys procediran de l’equipament mig, l’Ajuntament els rebrà gratuïtament una vegada 
s’aprovi definitivament el projecte de reparcel.lació del sector i és formalitzi la seva inscripció 
en el Registre de la Propietat. En aquests moments la Junta de Compensació està redactant el 
projecte de reparcel.lació. 
I per últim, pel que fa a les característiques dels terrenys, destacar que els pendents naturals 
dels dos terrenys oscil�lant depenent de la zona en un 14% en la part que toca a la ronda, en 
un 19,88 % en  la part més alta. Entre els dos terrenys hi ha més d’11.000 m2.i és un sol 
suficient i sobrant per la construcció de l’equipament que s’hi vulgui construir.  I Destacar que 
des de l’equip de govern s’està treballant per trobar futures ubicacions o ubicacions 
alternatives a aquest equipament. 
Per al�lusió la Sra. Gemma Perich intervé per dir que aquesta parcel�la de 5.000 m2, era 
prominent de la cessió del 10% de l’aprofitament mig i no és així , són cessions obligatòries 
del Pla Parcial. 
El  Sr. Alcalde emplaça als regidors per fer visites d’obres a diversos equipaments    
 
Per acabar el Sr. Alcalde desitja unes felices festes de Nadal a tots els assistents. 
 
I no havent-hi cap cas més assumptes a tractar, essent dos quarts d’una de la nit, s’aixeca la 
sessió de la qual s’estén la present Acta que signa com a fedatari d’aquests acords el 
Secretari, amb el vist-i-plau del  Sr. Alcalde. 
 
 


